
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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VOORBERIGT.

Deze Eerste Beginselen der nederduitsche Sprack-

kunst zyn opgesteld voor jongelingen die in onze land-

tael beginnen te schryven, en oud genoeg zyn om

over ' t geen wat zy gelezen hebben een weinig na te

denken. Ik heb trachten duidelyk te wezen en tevens

kort, en hebvooral daerop aengedrongen om den leer-

ling goede en klare begrippen te geven omtrent den

aerd en de wyzigingen dier spraekdeelen , welke in de

rede de eerste rol spelen, dat zyn naem- en werk

woorden. Het geheel is verdeeld in Lessen , omdat

zulks schynt gepaster te zyn voor de scholen; achter

iedere Les volgen eenige vragen, welke er nagenoeg

al de substantie van vervatten, en doorgaens zoodanig

ingerigt zyn dat de leerling zyne antwoorden niet op-

maken kan met terug in ' t boek te zien en ze af te

schryven; maer dat hy er moet over redeneren , en ver-

staen wat hy voortbrengt. Meer vragen zouden het

werkje uitgebreid maer niet verbeterd hebben : daer-

enboven kan ieder bedreven onderwyzer er zoo veel

byvoegen als hy noodig vindt, volgens de sterkte of

zwakheid der leerlingen.

Het spellingstelsel , hetwelk wy gevolgd hebben, is

dat der Commissie van 1839, met de een of twee wy-

zigingenwelke daer door het Gentsche Taelcongresvan
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1841 zyn aen toegebragt geworden. Deze wyzigingen

van kleine aengelegenheid , werden door eenige leden

der Commissie zelve bygestemd uit enkele zucht om

de eenparigheid te bevorderen. Ook mag men zeggen

dat, sedert de uitspraek van bykans al de taelkundi-

genvan België te Gent vergaderd , de eensgezindheid

in het stuk der spelling gedurig veld gewonnen heeft ,

en op den dag van heden genoegzaem algemeen

heerscht. Daer zyn nog wel hier en daer tegenkanters,

of eerder achterblyvers ; doch, behalve dat hun getal

dagelyks smelt en allengskens uitsterven zal, is het

eene onloochenbare daedzaek dat alwie eenige aen-

spraek kan maken op den naem van taelkundige, het

spellingstelsel der Commissie reeds lang is bygetreden .

En zulks moest geschieden . Even als de olie op ' t wa-

ter noodwendig bovendryft, zoo haelt ook de goede

rede vroeg oflaet de overhand op onverstand en styf-

hoofdigheid . Alle de onderwyzers en taelbeoefenaers

die het Verslag van Prof. Bormans gelezen hebben ,

zyn overtuigd geworden dat de Commissie niets uit

enkele willekeur heeft aengeraden , maer dat hare

spelregels op vaste beginselen gegrond zyn , en der-

halve alleen dienen gevolgd te worden .

Wy laten dan dit werkje, voor de vierde mael over-

zien en hier en daer verbeterd , uitgaen , in het vertrou-

wen dat het even zoo gunstig zal ontvangen worden

als ' t geen wy vroeger reeds aen onze vaderlandsche

scholen hebben aangeboden.

Leuven, 5 mei 1845 .



EERSTE BEGINSELEN

DER

NEDERDUITSCHE SPRAEKKUNST.

INLEIDING.

De twee voornaemste middelen om zyne ge-

dachten aen anderen mede te deelen , zyn de

spraek en het schrift. Anders gezeid , men

spreekt zyne gedachten, of men schryft ze.

Om te spreken, en insgelyks om teschryven,

bedient men zich van woorden : de gesproken

woorden bestaen uit klanken of geluiden; de ge-

schreven woorden verbeelden de eerste voor 't

oog, en bestaen uit letteren.

De verzameling der woorden , waervan eene

natie zich in den dagelykschen omgang bedient ,

dat noemt men de tael dier natie .

De verzameling der letteren dienstig om eene

tael te schryven , noemt men de letterry of het

abévan die tael .

EERSTE LES.

Van de nederduitsche Letterry en hare

verdeeling.

1. Ons nederduitsch Abé vervat de volgende

zes en twintig letteren : a, b, c, d, e,f, g, h,
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i, j, k, l, m, n, o , p, q, r, s, t, u, v, w, x,

y, z. Hier kan men byvoegen de samengestelde

ch.

Aenmerking. De letteren c, q en x, veel ge.

bruikt van onze oude schryvers , worden heden-

dacgs niet meer gebezigd dan in vreemde woor-

den, als Cicero, Quirinus, Xerxes.

2. Men onderscheidt de letteren in twee hoofd-

soorten, klinkers of vokalen, en medeklinkers

of konzonanten.

Men noemt klinkers die letteren , welke op

zich zelven een volkomen klank hebben , en zon-

der behulp van eenige andere letter kunnen uit-

gesproken worden . Zy zyn zes in getal , a, e, i,

o, u en y.

Alle de overige letteren zyn medeklinkers , dus

genoemd, omdat men ze niet kan uitbrengen dan

met een' klinker voor of achter gevoegd . L b. v.

is niet uit te spreken , ofmen moet er eene e voor-

voegen, en el zeggen; zoo ook d kan van de tong

niet, of deze moet er de e van achter bydoen en

de laten hooren.

Vragen.

Hoe veel letteren vervat ons nederduitsch

abe, en noemdie op.
--

Wordende letters c,

Hoe worden
q en x heden nog gebruikt ?

de nederduitsche letteren onderscheiden ?
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Watnoemt men klinkers ? Welke zyn die?

Hoe heetmen de andere letters, en waerom

700?

TWEEDE LES.

Van de Klinkers en hunne samenvoeging.

3. Vier klinkers , van de zes welke wy boven

opgenoemd hebben, kunnen eenen korten of lan-

gen klank voorstellen , namelyk a, e , o, en u :

zoo zyn zy kort in dag, spel, slot, dun : maer

lang in dagen, spelen , sloten, muren.

De twee overige zyn i en y , waervan de eer-

ste altyd kort is , en de andere altyd lang.

Aenmerking. In vreemde woorden klinkt de

y als i , en kan dan lang of kort zyn ; in

Cyrus is zy lang, doch kort in Egypte.

b. v.

4. Dikwyls zyn de a en de u niet lang , dan

omdat zy met de e verbonden zyn , als in daer en

in muer.Insgelyks de e en de o, omdat zy twee-

mael geschreven staen , als in veel en in door.

Zoo wordt ook de i lang , wanneer zy met de

e verbonden is , als in wie, dier.

5. Au, eu, ei, oe, ou, en ui , stellen een sa-

mengesteld geluid voor , en worden korte twee

klanken genoemd men hoort ze in dauw,

deur, klein, doek, koud, kruid.

Aei, eeu en ooi stellen ook een samengesteld

geluid voor , maer worden lange tweeklanken

1.
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genoemd : men hoort ze infraei, leeuw, strooi.

6. Eindelyk ieu en oei hebben in de uitspraek

een nog meer vermengd geluid , en worden ge-

meenlyk dryklanken genoemd . Men vindt ze in

nieuw en in bloei.

Vragen.

Kunnen alle de klinkerskort enlang zyn ?

Geefvoorbeelden waerin de klinkers kort,

en andere waerin zy lang zyn. ―

w

Hoe klinkt

de letter y in vreemde woorden ? Is

de a en de u kort oflang in daer en muer, en

waerom ? Watzyn tweeklanken, en noem

er eenige op? - Kent gy ook zoo genoemde

dryklanken, en welke zyn die ?

—

DERDE LES.

Van de medeklinkers en hunne verwant-

schap.

7.Wy zeiden in de eerste les dat de medeklin

kers zonder eene bykomende vokael niet uit te

spreken zyn ; doch even als de vokalen met el-

kander verbonden worden om een samengesteld

geluid voort te brengen, zoo worden ' t ook de

konzonanten . Zy bevinden zich soms alleen , soms

getweeën en gedryën voor of achter de vokael ,

waermeê zy uitgesproken worden . Zoo is er
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maer ééne in by, ook; doch twee in dra , als;

en dryin strooi, oogst.

De samenstelling der medeklinkers gaet ja in

sommige woorden tot vier toe ; doch dan alleen

achter de vokael , als angst, herfst, geleerdst .

In schryven, schreeuw, ziet men er vier

voor de vokael staen ; doch de samengestelde ch

geldt maer voor ééne letter, omdat zy, alhoewel

twee figuren vertoonende, toch met een enkelen

klank wordt uitgesproken.

Aenmerking. In uitheemsche woorden ge-

bruiken wy ook soms eene vereeniging van me-

deklinkers , die anders aen onze tael vreemd is ,

als vanphenth inPhebus, Thomas, apotheker.

8. Onder onze medeklinkers zyn er tien ,

welkemenverwantschapte medeklinkers noemt ,

omdat ieder van hen met eene andere verwant

of vermaegschapt is anders gezegd , omdat zy

een bykans gelyken klank voorstellen , en alleen

verschillen in zachtheid of scherpte van uitspraek.

Het zyn de volgende :

b en p

d en t

g en ch

v en f

z en s.
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De vyf die voorop staen , zyn zacht ; de andere ,

scherp. De v en de z kunnen, uit hoofde hunner

zachtheid , geen woord eindigen : dreev en dooz

kan men niet uitspreken; het moet dreefzyn en

doos. Met de ch beginnen sommige vreemde,

maer niet één nederduitsch woord : deze vangen

dan aen met g. De andere verwantschapte me-

deklinkers kunnen van voor en van achter staen..

Vragen.

Wat weet gy te zeggen over het verbinden

der medeklinkers? Waerin gebruikt men

Wat zyn ver-

--

de samengestelde ph en th ?

wantschapte medeklinkers ? - Noem die

Waerom kunnen v en z niet op 'teens op.

einde van een woord staen ?

menhet dan daer meê ?— Kent

Hoe maekt

gy
neérduit-

sche woorden die met ch aenvangen ?

VIERDE LES.

Van de samenvoeging van klinkers en mede-

klinkers tot Lettergrepen en Woorden.

9. Door vereeniging van klinkers en mede-

klinkers verkrygt men Lettergrepen en Woor-

den .

Eene lettergreep , of syllabe, ontstaet uit ééne

of meer letteren , door de stem in eens uitge-

bragt.
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Aenmerking. Wy zeggen uit ééne ofmeer

letteren men vindt in der daed lettergrepen van

ééne tot acht letteren , als blykt uit de volgende :

u, nu, dun, muer, stuer, stuert, schreeuw ,

schreeuwt.

10. In zoo veel deelen als een woord door den-

genen die ' t uitspreekt gesplitst of verdeeld wordt ,

zoo veel lettergrepen heeft dat woord : derhalve

zyn er woorden bestaende uit ééne, uit twee , dry,

vier lettergrepen, enz.

11. De woorden zyn eenvoudig of samenge-

steld. Eenvoudige woorden zyn zulke , die in

geene onderscheidene woorden kunnen opgelost

of verdeeld worden, als berg, huis, groot.

Aenmerking. Dat wil niet zeggen dat alle een-

voudige woorden uit ééne lettergreep bestaen;

want gebergte , huisselyk, grootheid hebben

twee of dry lettergrepen , en zyn echter eenvou-

dige woorden de reden is dat er in die uitdruk.

kingen maer één hoofddeel , één grondwoord

gevonden wordt , terwyl de rest slechts voor- en

achtervoegsels zyn , of gelyk wy ' t noemen, par-

tikels en uitgangen .

:

12. Samengestelde woorden zyn die , welke

uit twee of meer woorden tot een zyn samen-

gebragt , als bergspelonk , huisdier , groot-

moedig.

Aenmerking. De woordverbinding is een der
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schoonste eigenschappen onzer tael , als zeer veel

bybrengende tot haren rykdom en kracht ; echter

moet men zich wachten van er misbruik van te

maken en geene woorden vormen die by de el

te meten zyn , als B. V. vee-artseny-kunst-oefen-

school. De beste samenstellingen zyn van twee

woorden , somtyds van dry ; maer langer wor-

den zy onbehagelyk , en brengen duisterheid

mede.

-

Vragen.

Hoeverkrygtmen lettergrepenen woorden?

Wat is eene lettergreep ? -Hoe veel lette-

ren kunnen er in eene lettergreep gaen?

Hoeerkentgy de onderscheidene lettergrepen

van een woord ? Wat noemt gy eenvoudige

Wat samengestelde ? - Vogel ,

tafel , yverig , avondgebed , zyn dat eenvoudige

ofsamengestelde woorden? — Mag men de

woorden zoo lang maken als men wil ?

woorden?

VYFDE LES .

Van de Deelen der Rede.

13. Wy zeiden , door vereeniging van letteren

maekt men syllaben en woorden ; maer om zyne

gedachte klaer en volkomen uit te drukken , moet

men veelal meer dan één woord gebruiken . Nu ,
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de vereeniging der woorden welke men daervoor

bezigt, noemt men eene Rede of een' Volzin.

Als ik zeg : Eenjongelingdie opregtgelukkig

zyn wil, moet deugd en arbeid lief hebben ,

zooheb ik myne gedachte in een' volzin of in eene

rede van dertien woorden uitgedrukt , en ieder-

een verslaet my.

Doch nu ziet men by den eersten oogslag dat

er, om die gedachte voor te dragen, woorden van

onderscheiden aerd hebben moeten gebruikt wor-

den. Het is zoo : alle talen zyn samengesteld uit

verschillende soorten van woorden , en die soor-

ten noemt men Deelen der Rede.

14. De nederduitsche tael heeft , gelyk vele

andere , de tien volgende Deelen der Rede :

1. Zelfstandige naemwoorden.

2. Lidwoorden.

3. Byvoegelyke naemwoorden.

4. Telwoorden .

5. Voornaemwoorden.

6. Werkwoorden.

7. Bywoorden.

8. Voorzetsels .

9. Voegwoorden.

10. Tusschenwerpsels.
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Vragen.

-

Watis er noodig om zyne gedachten klaer

en volkomen uit te drukken ? Wat noemt

gy een'Volzin ofeene Rede? —Breng eens een

Wat hebt gy daertoe moeten

Hoe noemt men de verschil-

volzin uit.

gebruiken ?

-

-

lende soorten van woorden waeruit eene tael

is samengesteld? — Hoe veel heeft er de ne-

derduitsche , en zeg ze eens op.

ZESDE LES .

Algemeen overzigt van de deelen der rede .

Zelfstandige naemwoorden , Lidwoor-

den, Byvoegelyke naemwoorden.

15. Alle dingen die wezentlyk bestaen , of

welke wy ons als bestaende voorstellen , hebben

eenen naem : nu , de woorden door welke wyde

namen der dingen uitdrukken, noemt men Naem-

woorden , of, meer bepaeldelyk , zelfstandige

naemwoorden, ook substantieven gezegd . Dus-

danige zyn leerling , boom, Antwerpen ,

deugd, dapperheid.

16. Om de beteekenis der zelfstandige naem-

woorden min of meer te bepalen , plaetst men

daer kleine woordjes voor , welke Lidwoor-

den genoemd worden. Daer zyn geene andere dan

deze de , ' het , een of eene.:
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Aenmerking. Hoe dienstig de lidwoorden in

de rede zyn , blykt uit de volgende gezegden :

geefmy brood ; geefmy een brood ; geefmy

het brood. In het eerste geval , verlang ik in 't

algemeen dat voedsel te hebben , wat men brood

heet ; en men voldoet aen myne vraeg met my

weinig of veel te geven . In het tweede geval , vol-

staet men niet met my eene snede of brok aen te

bieden , want ik vraeg een geheel brood , doch

zonder de grootte ofde soort daervan te bepalen .

Eindelyk in het derde geval , voldoet men niet

aen het gevraegde dan met een brood , welks

soort en grootte reeds bekend is , en dat door het

lidwoord als in 't byzonder aengewezen wordt .

17. Gelyk er woorden zyn die de namen der

dingen aenduiden , zoo zyn er ook die dienen om

de hoedanigheden of de eigenschappen der din-

gen uit te drukken , en deze noemt men Byvoe-

gelyke naemwoorden, omdat zy by de zelfstan-

dige gevoegd worden. Men heet ze ook adjectie-

ven. Dusdanige zyn , neerstig , hoog , ryk ,

kostbaer, enz. Voegt men die nu by de boven

voorgestelde zelfstandige naemwoorden , zoo be-

grypt men er aenstonds den aerd van : een neer-

stig leerling, de hooge boom, het ryke Ant-

werpen, de kostbare deugd.
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Vragen.

-Wat noemt gy naemwoorden ? Hoe heet

men ze nog, en geefeenige voorbeelden ? -

Waertoe dienen de lidwoorden , en welke zyn

die?- Kuntgy de nuttigheid der lidwoorden

toonen door voorbeelden ? Waertoe gebruikt

men byvoegelyke naemwoorden , en waerom

heeten die z00?

ZEVENDE LES.

VERVOLG .

Telwoorden ,
Voornaemwoorden , ----

Werkwoorden.

18. Niet zelden moet het getal ofde hoeveel-

heid der dingen aengeduid worden , en zulks ge-

schiedt door de Telwoorden, als zyn , een, twee,

tien, dertig, enz .

19. Wanneer men zich niet bepaelt met het

noemen der dingen , maer daer iets meer van te

zeggen heeft, dan zou het voorvallen dat die na-

men twee- en drymael , ja en tot vervelens toe ,

in de rede herbaeld wierden . Omzulks te vermy-

den dienen de Voornaemwoorden, zoo genoemd,

omdat men ze voor of in de plaets der zelf-

standige naemwoorden bezigt . Zegge ik, by voor-

beeld , wil de leerling pryzenhebben, bymoet

ze verdienen : indien nu dat hy en dat ze in de
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tael niet was , zoo moest ik noodwendigtwee naem-

woorden herhalen, en zeggen, de leerling moet

pryzenverdienen. Hyen ze zyn dus voornaem-

woorden.

20. Het is niet genoeg de dingen en hunne

eigenschappen ofhoedanigheden te noemen ; maer

men moet ook kunnen zeggen dat eene hoedanig-

heid aen een ding toebehoort of niet toebehoort,

en dat geschiedt door het Werkwoord.

21. Zonder werkwoord kan men nooit een

oordeel uitdrukken , of een volzin maken. Als ik

´zeg, God is goed, zoo heb ik een zelfstandig

naemwoord (GOD) , eene hoedanigheid door het

byvoegelyk naemwoord uitgedrukt (GOED) ; en

eindelyk een woord waerdoor ik bevestig dat die

hoedanigheid aen God toebehoort (IS).

22. Het woord GOD wordt genoemd onder-

werp; het woord GOED noemt men gezegde;

en het woord IS heet het werkwoord of het

koppelwoord. In ' t fransch noemt men zesujet,

attribut, verbe. Uit die dry woorden ontstaet

een Voorstel.

Aenmerkingen. 1.° Als ik zeg, de vogel

vliegt, zoo heb ik ook een voorstel ; want het is

als of ik zeide : de vogel is vliegende . In dat

geval ligt het koppelwoord in het gezegde opge-

sloten.

2. In het eerste voorstel God is goed drukt
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het werkwoord alleenlyk uit dat het onderwerp

Is of BESTAET met de hoedanigheid die door 'tby-

voegelyk naemwoord aengeduid wordt .

In het tweede voorstel , de vogel vliegt, drukt

het werkwoord eene daed uit , en bevestigt,

door het koppelwoord ' t welk er in verborgen is,

dat het onderwerp die daed verrigt.

Derhalve is het werkwoord een woord waer-

door men bevestigt dat het onderwerp is of iets

doet.

Vragen.

-

Wat doet men met Telwoorden ? - Totwat

einde zyn de voornaemwoorden uitgevonden ?

Waerom voeren zy dien naem? - Waertoe

dienteenwerkwoord? Kuntgyzonder werk-

woord een volzin maken?· Hoe noemt men

de deelen van een voorstel als dit : de deugd

is beminnelyk? - Toon dezelfde deelen in het

voorstel, de tyd nadert . Wat is een werk-

woord ?

Bywoorden,

-

ACHTSTE LES.

-

VERVOLG.

Voorzetsels, - Voegwoor-

den, - Tusschenwerpsels.

23. In vele gevallen dient het gezegde nader

bepaeld te worden, en daertoe gebruikt men By-
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woorden. In dit voorstel, Godisoneindig goed,

dient het woord oneindig tot nadere bepaling

van het gezegde goed. En in dit : devogel vliegt

herwaerts, dient het laetste woord tot nadere

bepaling van de daed die door ' t gezegde uitge-

drukt is. Oneindig en herwaerts zyn dus by-

woorden.

24. Om de betrekkingen (dat is wat men in 't

fransch rapports noemt) en omstandigheden der

dingen , en hunnen invloed op elkander uit te

drukken, gebruikt men Voorzetsels, dus ge-

noemd omdat zy altoos voor de naemwoorden

geplaetst worden . In dit voorbeeld de boeken

liggen op de tafel of onder de tafel of naest

detafel, drukken de woordjes,op, onder, naest

de omstandigheid van het liggen, of de betrek-

kingen tusschen deboeken en de tafel uit , en zyn

voorzetsels .

25. Ter aenduiding van de betrekking welke

het eene voorstel met het andere heeft, en ter

verbinding van woorden of voorstellen , dienen

de Voegwoorden.

In dit voorbeeld : de leerling wordt beloond,

omdathy wel gewerkt heeft, heb ik twee voor-

stellen, en het woordje omdat toont de betrek-

king tusschen beide, hierin bestaende dat het

tweede voorstel de reden insluit van het eerste.

In dit voorbeeld de deugd en de geleerd-
:
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heid zyn het schoonste sieraed van denjon-

geling, endienen tot zyn geluk, is het woordje

en het voegwoord waerdoor de twee naemwoor-

den deugd, geleerdheid, verbonden worden ,

even als het in hetzelfde voorbeeld nog dient om

twee voorstellen te vereenigen.

26. Eindelyk de Tusschenwerpsels dienen

om eene gemoedsbeweging, eenen hartstogt uit

te drukken, als ach, o , helaes, foei, enz. Zy

voeren den naem van tusschenwerpsels , omdat zy

veelal tusschen de rede in geplaetst worden .

Na dit algemeen overzigt der verschillende

deelen der rede , moeten wy ze nog ieder in ' t

byzonder in aenschouw nemen , om de wyzigin-

gen en veranderingen welke zy in de rede onder-

gaen te leeren kennen.

wys

Vragen.

-

-

Waertoe gebruikt men bywoorden ? -Be-

zulks door een voorbeeld. Waer die-

nen de voorzetsels toe? Waerom dragenzy

dien naem ? Tot wat einde gebruikt men

voegwoorden? - Waer is't voegwoord in dit

voorbeeld : wees werkzaem, opdat gy moogt

geleerd worden ? - Waertoe dienen de tus-

schenwerpsels ? Waerom heeten die woor-

den zoo, en noem er eenige op ?
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NEGENDE LES.

Van de onderscheidene Soorten van

zelfstandige naemwoorden.

27. De zelfstandige naemwoorden worden

meestal in twee hoofdsoorten onderscheiden , in

eigene en gemeene. Eigene zyn die, welke

slechts aen één persoon of zaek, met uitsluiting

van andere, behooren gemeene, in tegendeel ,

worden diegene genoemd, welke toepasselyk zyn

aen alle dingen van hetzelfde slag, Jan, België,

Antwerpen, zyn dus eigene namen ; mensch,

land, stad, zyn gemeene.

Aenmerking. Alle eigene namen moeten in 't

geschrift met eene grootere letter aenvangen.

28. Onder de zelfstandige naemwoorden zyn

ook zoodanige, die een voorwerp verkleind aen-

duiden , en daerom den naem van verkleinwoor-

dendragen. Deze verkleining geschiedt door ken,

je of tje achter dewoorden te voegen , als huis,

huisken; straet, straetje; stoel, stoeltje.

Aenmerking. Somtyds vraegt de welluidend-

heid dat men de slotkonzonant van het woord

verdubbele, en er eene e by inschuive, eer men 't

verkleiningsteeken achter aen voege , als bel,

verkleind belleken of belletje , zoo ook trap,

trappeken, of trappetje, enz.
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29. By de zelfstandige naemwoorden moet men

nog op dry byzonderheden acht geven; namelyk

op hunne geslachten, getallen en gevallen.

Deze achtgeving is hierom noodzakelyk, omdat

vele andere woorden, die in de rede voorko-

men, zich wyzigen moeten volgens ' t geslacht ,

't getal en 't geval der naemwoorden , tot welke

zy betrekking hebben.

Vragen.

In hoe veel hoofdsoorten onderscheidtmen

de zelfstandige naemwoorden ? - Wat zyn

eigene namen? Wat zyn gemeene namen?

-
Wat noemtgy een verkleinwoord ?

klein eens het woord stal.

- Ver-

Op welke byzon-

derheden moetmen acht geven byde zelfstan-

dige naemwoorden, en waerom?

TIENDE LES.

Van de Geslachten der zelfstandige

naemwoorden.

30. Alle zelfstandigenaemwoorden , maerdeze

ookalleen , hebben elkhun eigen geslacht, en dit

is dryderlei het mannelyke, het vrouwelyke,

en het onzydige.

Dat vader en leeuw van het mannelyke; moe-

der en leeuwin in tegendeel van het vrouwelyke
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geslacht zyn , zulks begrypt men van zelf. Zoo

zyn er nog vele andere welke door toepassing

aen den man of aen de vrouw, een van beide ge-

slachten ontvangen hebben , alskoning, meester,

voedster, kamenier, enz. Maer dan is er

eene menigte van woorden, waer het geslacht

willekeurig van schynt , en meerafhangt van den

vorm des woords dan van zyne beteekenis : zoo

zyn de naemwoorden welke op em, sem, lm en

rm eindigen, mannelyk; daer in tegendeel die

uitgaen op heid, alle vrouwelyk zyn . Voorbeel-

den der eerste zyn adem, alsem, galm, arm,

enz. Die op heid zyn ontelbaer.

Eindelyk is er een derde soort van woorden ,

menigvuldig in getal , aen welke men noch het

mannelyke, noch het vrouwelyke geslacht heeft

toegeëigend, en die noemtmendaerom onzydige,

dat is , van geen van beide, zoodanige zyn huis,

leven, peerd, gras , gebouw en duizend an-

dere.

Aenmerking. Jongelingen wier moedertael de

nederduitsche tael is , kennen al vroeg het ge-

slacht veler woorden, door ' t enkel gebruik ; zy

leeren dat van vele andere allengskens, en als

van zelf, door het lezen in geval van twyfel

slaen zy ' t woordenboek open, en verzekeren

zich van ' t geslacht.

Daer zyn wel algemeene regels omde geslach-
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ten der naemwoorden te onderscheiden ; doch

die regels zyn al te talryk, onvoldoende en al-

leen dienstig voor meer gevorderden .

Vragen.

Hoe velerlei is het geslacht? Waerom is

meester mannelyk, en voedster vrouwelyk ?

- Van welk geslacht zyn de naemwoorden

die uitgaen op em, sem, lm en rm, en noem er

van ieder één. Wat is dat te zeggen, on-

zydig geslacht ? Hoe leert men ' t geslacht
-

der naemwoorden kennen?

ELFDE LES.

Van de Getallen der zelfstandige

naemwoorden.

31. Door getal verstaet men de eenheid of

meerderheid der dingen , waer in de rede van

gewaegd wordt. Derhalve hebben de naemwoor-

den noodzakelyk twee getallen , het enkelvoud

en het meervoud.

Bedoel ik maer één persoon of zaek , ik zeg

de man, demoeder, hethuis : wil ik van twee,

of van meer spreken , zoo zeg ik : de mannen,

de moeders, de huizen. In ' t eerste geval staen

de naemwoorden in ' t enkelvoud; in ' t ander, in

't meervoud.

32. Eigene namen (27) hebben geen meer-
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voud, omdat zy slechts aen éénen persoon ofaen

ééne zaek toepasselyk zyn.

Vele gemeene naemwoorden worden ook niet

dan in ' t enkelvoud gebruikt , als moed, ge-

zondheid, eer, bedrog, enz.; en meer andere

die bloot eene stof aenduiden, als goud, zilver,

boter, enz. Deze hebben geen meervoud , omdat

zy daer niet vatbaer voor zyn. Wien toch zou

het in 't hoofd komen te zeggen moeden, be-

droggen, zilvers, enz. ?

Eindelyk sommige naemwoorden worden niet

gebezigd dan met het meervoudig getal , als

inkomsten, onkosten , voorouders, hersens,

lieden, enz.

Aenmerking. Eigene namen , zegden wy ,

hebben geen meervoud dit lydt echter eene

uitzondering, namelyk wanneer door den eigen

naem niet de persoon , maer zyne bekende hoe-

danigheid of begaefdheid bedoeld wordt . Als ik

zeg : Waren er Mecenassen genoeg , het

zoude aen geen Virgiliussen ontbreken, dan

bedoel ik met het woord Mecenas niet den

Romein die dien naem droeg, maer zyne hoe-

danigheid van voorstander en begunstiger der

fraeije letteren : en insgelyks met hetwoordVir-

gilius, meen ik niet den schryver der Æneis,

maer den uitmuntenden dichter, waer zyn naem

alleen het denkbeeld van verwekt.
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·

Vragen.

Wat verstaet gy door getal by de naem-

woorden? - Hoe veel getallen zyn er?-

Hebben eigene namen die ook? Kan men

alle gemeene namen in 't enkelvoud en in 't

meervoud gebruiken?

TWAELFDE LES.

Vervolg.

33. Men heeft in de voorgaende les reeds

kunnen opmerken , dat het meervoud der zelf-

standige naemwoorden van het enkelvoud niet

verschilt dan alleen door den uitgang. Het is

zoo : het meervoud wordt van ' t enkelvoud ge-

maekt, met er over ' t algemeen s, n, of en,

achteraen te voegen . Zoo hebben de woorden

akker, herder, nagel, haven, kok, maet,

enz. in ' t meervoud akkers , herders , nagels,

havens, koks, maets, met byvoeging van s.

Zoo maken hoogte, bede, behoefte, enz.

hun meervoud hoogten , beden , behoeften,

door byvoeging van n.

En eindelyk hoofd, kracht, boom, klip,

enz. nemen en by, en worden in ' t meervoud

hoofden, krachten, boomen, klippen : dit

laetste met verdubbeling tevens der P, omdat

klipen geen neêrduitsch meer wezen zou .

Zoo is ' t ook met bron, schim, man, bal,
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en andere die den klinker kort hebben in 't

enkel- en meervoud (3) .

34. Daer zyn sommige naemwoorden, welke,

voor het vormen van hun meervoud , van de

andere min of meer afwyken, en een twee- of

dryvoudig meervoud hebben, als : lied, liede-

ren; gemoed, gemoederen; kind, kinders of

kinderen; rund, runders of runderen; volk,

volken ofvolkeren; ei, eijers of eijeren; kalf,

kalven, kalvers of kalveren; blad, bladen,

bladers of bladeren; been, beenen, beenders

ofbeenderen; rad, raden, raders of raderen.

35. Eindelyk zyn er eenige die in ' t meer-

voud hun vokael veranderen , als lid, leden,

stad, steden, schip, schepen, smid, smeden,

spit, speten; en die uitgaen op heid, veran-

deren heid in heden , als bermhertigheid,

bermhertigheden, enz .

Vragen.

Hoe maekt men ' t meervoud by de zelf-

standige naemwoorden ?
-

Geef daervan

eenige voorbeelden. - Kent gy naemwoorden

die onregelmatig zyn in 't vormen van hun

meervoud? -Zyn er ook naemwoorden die

in't meervoud hun vokael veranderen?
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DERTIENDE LES.

Van de Gevallen der zelfstandige

naemwoorden.

36. Wy spraken te voren reeds (24) van de

betrekkingen der dingen door voorzetsels uit-

gedrukt het is hier de plaets om zulks wat

nader te verklaren .

De betrekkingen tusschen naem- en naem-

woorden, of tusschen deze en werkwoorden , zyn

velerlei. Eenige voorbeelden zullen dat genoeg-

zaem ophelderen , om er een goed begrip van te

krygen.

Als ik zeg : een man van groote geleerd-

heid, zoo staet dit laetste naemwoord in de be-

trekking van eigendom of bezitting ten opzigte

van het eerste ; want het is zoo veel gezegd als :

een man die groote geleerdheid bezit. Die

betrekking wordt uitgedrukt door het voorzetsel

van.

In dit voorbeeld , het peerd loopt, staet het

woord peerd in de betrekking van onderwerp

des voorstels (22) , of van dader en uitvoerder

der werking die verrigt wordt, namelyk loopen.

In dit hygeeft al zyn goed aen den arme,

komen de woorden al zyn goed voor in de be-

trekking van voorwerp des werkwoords, of van

't geven ; want wat geeft by ? al zyn goed . Het
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of

woord den arme, staet in de betrekking van

voorwerp tot welk de daed gerigt wordt ,

dat ze ontvangt. Waer blyft immers al het

gegeven goed ? het gaet over tot den arme.

Deze laetste betrekking is uitgedrukt door het

Voorzetsel aen.

In dit jongeling, ik zeg u, wees neerstig,

staet jongeling in de betrekking van aenge-

sproken persoon , dat is tot wien de rede ge-

stierd wordt.

Eindelyk als ik zeg : hy slaet hem met een

stok, zoo staet dit laetste woord in de betrek-

king van middel of werktuig waer de daed mee

verrigt wordt . Deze betrekking wordt aengeduid

door het voorzetsel met.

37. Deze betrekkingen nu, en veel andere ,

welke wy meestal door voorzetsels moeten uit-

drukken, worden in ' t latyn gemeenlyk aenge-

duid door een der zes naemvallen welke in die

tael voorkomen ; en waer zy te kort schieten ,

neemt men de voorzetsels te baet .

38. De latynsche naemwoorden , zeg ik, heb-

ben zes Naemvallen. Hierdoor verstaet men

zoo veel verschillende uitgangen , zoo in ' t en-

kelvoud als in ' t meervoud , waervan men nu

den eenen, dan den anderen gebruikt, volgens

de verschillende betrekkingen waer het naem-

woord in voorkomt. Maer de nederduitsche
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naemwoorden zyn voor weinig veranderingen

vatbaer, en behouden meestal denzelfden uit-

gang derhalve zou men kunnen zeggen dat er

in het nederduitsch eigentlyk geene naemvallen

voorhanden zyn.

39. Edoch de onveranderlykheid onzer naem-

woorden is niet volkomen : zy ondergaen eenige

wyziging van uitgang en dewyl , van eenen

anderen kant , de lidwoorden waer zy veelal

van voorafgegaen worden , voor meer verschei-

denheid vatbaer zyn , heeft men by ons de

naemvallen niet gansch verworpen, gelyk in 't

fransch .

40. Wy kunnen in der daed onderscheidene

betrekkingen uitdrukken , zonder gedwongen te

zyn om voorzetsels te gebruiken, waer de Fran-

schen ze niet missen kunnen ; en zoo kan ik

even zoo wel zeggen , de vader des huisge-

zins, als de vader van het huisgezin , wat

zelfs minder goed is. En wederom , geef den

armen man eene almoes, is zoo wel gezegd

als geefeene almoes aen den armen man.

41. Wy erkennen dan naemvallen in het ne-

derduitsch, en wy zouden ze zonder zwarigheid

tot zes kunnen brengen , gelyk in ' t latyn ; doch

daer men opgemerkt heeft dat de vyfde van 't

lalyn in onze tacl eeuwig aen den eersten gelyk

is , en dat de zesde nimmer zonder voorzetsel
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kan uitgedrukt worden, bepaelt men zich ge-

meenlyk tot vier naemvallen , welke men kort-

heidshalve den 1sten, 2den,3den, en4den noemt.

G

Vragen.

Weet gy zoo iets te zeggen over de betrek-

kingen waerin de woorden staen in dit voor-

beeld : God zendt zynen dauw over goeden en

kwaden ? Hoe worden de betrekkingen in

't latyn aengeduid? Wat verstaet gy door

naemvallen? Kan men zeggen dat er geene

zynin 't nederduitsch ? —Hoe veel erkennen

wy er?

―

――

VEERTIENDE LES.

Verbuiging der lidwoorden.

42. De vier naemvallen , waer een woord in

staen kan , achtereen opzeggen of schryven , dat

noemt men verbuigen.

Dewyl de verbuiging onzer naemwoorden meer

zit in de lidwoorden die ze voorafgaen , dan in de

naemwoorden zelven , moeten wy hier eerst van

de lidwoorden handelen .

43. Wy hebben reeds te voren (16) van den

aerd en 't gebruik der lidwoorden gesproken .

Daer is een aenwyzend of bepalend lidwoord ,

en een algemeen of niet bepalend . Het aenwy-

zend, dus genoemd omdat het den persoon of de

zaek die men bedoelt , bepaeldelyk aenwyst , isde,

in het onzydig geslacht, het.

2.
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Het algemeen, wat minder bepaeldelyk de

zaek of den persoon aenduidt, is een.

44. Men verbuigt ze als volgt :

DE

ENKELVOUD.

M. V. 0.

1. De, De, Het.

2. Des , Der, Des.

3. Den,
De ofder, Het ofden.

4. Den, De, Het.

MEERVOUD.

1. De ,

2. Der,

De,
De.

Der, Der.

3. Den, De ofder, Den.

4. De, De, De.

EEN.

1. Een, Eene, Een.

2. Eens, Eener, Eens.

3. Eenen,

4. Eenen, Een.

Eene ofeener, Een ofeenen .

Eene,

Aenmerking. Men mag ook een zeggen in den

eersten en vierden naemval van ' t vrouwelyke.

Voorts , dat dit lidwoord geen meervoud heeft,

behoeft nauwelyks gemeld.

Vragen.

Wat noemt gy verbuiging ? - Noem het

aenwyzend lidwoord, en waerom heet datzoo?
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Wat is het algemeen lidwoord , en waerom

Verbuig eens luidvoert het dien naem ? G

op, en zonder in ' t boek te zien, het algemeen

lidwoord. — Kunt gy dat ook in 't meervoud

doen ?

VYFTIENDE LES.

Verbuiging der zelfstandige naemwoorden.

45. Vooreerst zy opgemerkt dat de naemwoor-

den van het vrouwelyke geslacht in geen der vier

gevallen verandering ondergaen , behoudens dat

zy soms welluidendheidshalve eene e achter aen

nemen, als de deugd dier vrouwe.
:

Verder, om een mannelyk of onzydig naem-

woord te verbuigen , moet men slechts weten hoe

het zyn tweede geval enkelvoud maekt ; want de

andere dry zyn gelyk, en in 't meervoud zyn alle

naemwoorden onveranderlyk.

46. Over ' t algemeen wordt de tweede naem-

val gemaekt, met by het onverbogen woord eene

s te voegen, als de man, des mans; het kind,

des kinds; de zoon, des zoons, enz.

:

47. De volgende zyn onregelmatig :.

De mensch, des menschen.

Depaus, des pausen.

De hals, des halzen.

De vorst, des vorsten.

De heer, des heeren.
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Het hert, des herten.

Hethuis, des huizes.

De bode, des bodes.

48. Zie hier een voorbeeld der verbuiging van

zelfstandige naemwoorden, met hunne lidwoor-

den .

Mannelyk.

ENKELVOUD.

Vrouwelyk. Onzydig.

1. Deboom. De daed. Het veld .

2. Des booms. Der daed. Des velds.

3. Den boom. De ofder

daed.

Het veld ofden

velde.

4. Den boom. De daed. Het veld .

MEERVOUD .

1. De boomen .

2. Der boomen.

3. Den boomen.

De daden. De velden .

Der daden. Der velden.

De ofder

daden .

Den velden .

4. De boomen . De velden.

Mannelyk.

1. Een boom .

2. Eens booms.

3. Eenen boom.

De daden.

ENKELVOUD.

Vrouwelyk.

Eene daed.

Eener daed .

Onzydig.

Een veld .

Eens velds .

Eene ofeener

daed.

Een veld of

eenenvelde.

Een veld.4. Eenen boom. Eene daed.
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Aenmerkingen. 1º Men ziet dat de vrouwe-

lyke naemwoorden in het derde geval enkel- en

meervoud het lidwoord de of der voorop nemen,

de daed en der daed. Dit laetste behoort echter

meer tot den deftigen dan tot den gemeenzamen

styl, en mag derhalve niet misbruikt worden .

Hetzelfde geldt voor eene en eener daed .

2º Men merke op dat de onzydige naemwoor-

den , wanneer zy in den derden naemval enkel-

vond eene e bynemen, alsdan het mannelyk lid-

woord voorop hebben, den velde, eenen velde.

De mannelyke naemwoorden nemen ook soms,

in ' t zelfde geval , die e achteraen , en men zegt

wel eens den manne enz. Doch dit alles be-

boort wederom tot den verheven styl , en zou in

den dagelykschen omgang misstaen .

9

3º Men mag nog al ' t zelfde opmerken ten

opzigte van den derden naemval meervoud , den

boomen, den velden. Zoo behoort men niet ge-

woonlyk te spreken ; ook zegt niemand : Ik heb

het den mannen getoond, maer wel , ik heb

het de mannen getoond, en dan wordt er een-

voudig het voorzetsel aen by verstaen .

49. Voorbeeld van de verbuiging der eigene

namen .

1. Vondel . Maria. Leuven.

2. Vondels. Marias. Leuvens.

3. Vondel . Maria. Leuven.

4. Vondel. Maria. Leuven.
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Aenmerking. Men ziet hier dat het naem-

woord Maria in het tweede geval eene s aen-

neemt, even als het mannelyke en onzydige eigen

naemwoord. Eertyds was dat gemeener, zelfs by

de andere naemwoorden, en van daer nog de uit-

drukkingen myn moeders zuster, uw doch

ters kind, de stadspoort, enz.

Vragen.

Wat is er op te merken in de verbuiging

der vrouwelyke naemwoorden ? - Wat moet

men kennen om een mannelyk ofonzydig

naemwoordteverbuigen?- Waerom volstaet

gy met dat te kennen ? Hoe maekt men

den tweeden naemval van een woord?—Zyn

daer geen uitnemingen aen, en, zooja, noem

ereenige?

VERVOLG.

Vergelyk eens de verbuiging van de boom

met die vande daed, en teeken de verschillen

op. Vergelyk ook eens de verbuiging van

de boom met die van het veld , en zie wat er

omtrent deze laetste aen te merken valt.

Verbuig nu eens luid op of in geschrifte de

vader, de moeder en het kind . Geef den kin--

deren hun speelgoed , kan dat niet anders ge-

zegd worden ?



DER NEDERDUITSCHE SPRAEKKUNST. 39
69

ZESTIENDE LES.

Gebruik der naemvallen.

50. Wyhebben reeds gezeid (37) dat de naem-

vallen dienen om de onderscheidene betrekkin-

gen , waerin een naemwoord zich bevinden kan

ten opzigte van andere naemwoorden of van

werkwoorden, uit de drukken . Zoo dan de eerste

naemval wordt gebruikt, als het naemwoord in

de betrekking staet van onderwerp des voor-

stels (22) , of van aengesproken persoon , by

voorbeeld het peerd loopt, de klok slaet,
de

neerstigheid wordt geloond, -jongeling, doe

uw best.

51. Het gebruik des tweeden naemvals is ve-

lerlei; hy komt voor 1° in de betrekking van

werkende oorzaek , als, Gods geboden, Vondels

gedichten ; 2º in die van eigendom of bezitting,

als de heer des huizes, de bezitter eens groo-

ten vermogens ; 3° in de betrekking van het

geheel waer deelen van genomen zyn , als , een

glas wyns, eene menigte volks ; 4° in de be-

trekking van maet en tyd bepalende , als , een

duim gronds, twee uren gaens, enz.

52. De derde naemval wordt gebezigd om

eene toeëigening , een geven of aenbieden , eene

gelykheid uit te drukken , als, geefGod , geef

den koningwathem toekomt; zynen vriend
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dienst bewyzen of aenbieden ;

zynenbroeder, enz .

hy gelykt

53. Men gebruikt den vierden naemval , als

het naemwoord staet in de betrekking van regt-

streeksch voorwerp der handeling van een werk-

woord ( dat is wat de Franschen régime direct

noemen , als , hy bemint den arbeid ; hy ver-

zuimt zyne pligten. En voorts na alle voorzet-

sels, als voor, achter, boven, by, buiten, naest,

omtrent den hof, den akker, enz.

Aenmerking. Hierby is op te merken dat men

den tweeden en den derden naemval meestal mag

en somtyds moet vervangen door den vierden met

de voorzetsels van , aen , voor , enz . De pligt

eens vaders, zegt men , maer ook de pligt van

eenen vader. In tegendeel een kind eensjaers

deugt niet ; het moet zyn van eenjaer. Zoo ook,

hetisuwe ofuwer onachtzaemheid toe te schry-

ven, dat, enz . , wordt beter gezegd met aen . Van

dit alles kan men geene vaste regels geven ; de

oefening en het lezen van goede schryvers moeten

dat leeren .

Vragen.

Wanneer gebruikt men den eersten naem-

val ? - Noem eenige betrekkingen die door

den tweeden naemval uitgedrukt worden.

Waerom staethet naemwoord in den tweeden
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naemval, als ik zeg : veel arbeids ? - Wan-

neer wordt de derde naemval gebezigd ? —

En wanneer de vierde ? Toon eens alle

denaemvallen aen in dezenvolzin : kinderen,

leert de tael uwer voorvaderen , en gelykt den

jongelingen niet , die de tael der Belgen verach-

ten. - Kan men in dat voorbeeld niet eenige

naemvallen door iets anders vervangen, en

watworden zy dan ?

ZEVENTIENDE LES.

Van deByvoegelyke Naemwoorden.

54. Wy leerden boven (17) reeds wat byvoe-

gelyke naemwoorden of adjectieven zyn , en waer

zy voor dienen. Bloot als woorden beschouwd ,

zyn zy of oorspronkelyk, als klein, wit, smal;

of afgeleid en samengesteld als weldadig, zacht-

moedig, enz.

55. De byvoegelyke naemwoorden zyn man-

nelyk, vrouwelyk en onzydig, hebben een meer-

voudig getal , en ondergaen de verbuiging , zich

in dit alles schikkende naer de zelfstandige naem-

woorden, tot welke zy behooren. Hiervan strekke

het volgende tot voorbeeld .

56.

Mannelyk

.

ENKELVOUD.

Vrouwelyk. Onzydig.

1. De sterke leeuw. Deschoone daed . Het groote

schip.
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2. Des sterken leeuws. Der schoone daed. Desgrooten

3. Densterken leeuw. De ofderschoone

daed.

schips.

Het groote

schip ofdengroo-

ten schepe.

Het groote

schip .

4. Densterken leeuw. De schoone daed .

MEERVOUD.

1. Desterke leeuwen. De schoone daden . De groote

schepen.

2. Der sterkeleeuwen . Der schoone daden.Der groote

schepen.

3.Densterkenleeuwen.De ofder schoone Dengrooten

daden. schepen .

4. De sterke leeuwen . De schoone daden . De groote

ENKELVOUD.

schepen.

1. Een zwartenhoed. Eeneronde tafel . Een moedig

peerd.

2.Eenszwarten hoeds. Eenerrondetafel .Eens moedigen

peerds.

3.Eenenzwartenhoed .Eene of eener Een moedig

ronde tafel. peerd ofeenen

moedigen

peerde.

4.Eenen zwarten hoed . Eene ronde tafel . Een moedig

peerd.

Aenmerkingen. 1° Uit dit voorbeeld van ver-

buigingblykt dat hetbyvoegelyk naemwoordeene

e byneemt voor alle vrouwelyke zelfstandige .

2º Dat het insgelyks in e eindigt by alle meer.

voudige naemwoorden, uitgezonderd in het derde

geval, mannelyk en onzydig, waer het en heeft.

Ziewat daarvan gezegd is in de derde aenmerking

achter nummer 48 .
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( Hier zy nog opgemerkt dat het adjectief al-

toos op en uitgaet , wanneer de lidwoorden op

s ofen eindigen , en anders nooit. Zie dit waer

gemaekt in de voorgestelde verbuiging. )

3° Het eindigt mede op e in den eersten

naemval mannelyk enkelvoud . Dit geldt na het

lidwoord de , na de meeste voornaamwoorden ,

en ook als ' t alleen staet met het naemwoord.

Zoo zegt men de , die , myn goede vader , en

zoo ook brave man , groote jongen , geachte

vriend.

4° Het heeft al weder de e op ' t einde in den

eersten naemval onzydig enkelvoud. Dit geldt na

het lidwoordhet, doch altyd niet . Die hetgroote

schip zegt , spreekt eigenlyk van een schip dat

door zyne grootte reeds gekend is ; in tegendeel

het groot schip is een van groote soort , zoo

wat in 't algemeen.

Voorts is met het lidwoord een het byvoege-

Jyk naemwoord altyd beroofd van de e.

5° Zoo is het ook somtyds met het adjectief in

het mannelyke geslacht voorgegaen van een. Men

zegt wel een groote man , gelyk men zegt een

zwarte hoed; maer dan ziet men bepaeldelyk op

de gestalte of lichamelyke grootte van den man.

In tegendeel als men zegt , een groot man, dan

heeft men 't oog op zyne bekwaemheid of ver-

diensten.
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Vragen.

Noem eens eenpaer oorspronkelyke , en een

paer afgeleide byvoegelyke naemwoorden.

In wat geslacht, getal en geval moet men de

byvoegelyke naemwoorden gebruiken?— Ver-

gelyk eens metaendacht de verbuiging van de

sterke leeuw , de schoone daeden hetgroote schip.

·Wat hebt gy opgemerkt omtrent hetbyvoe-

gelyk naemwoord in de vrouwelyke verbui-

ging?- Heeft het byvoegelyk naemwoord

ook niets opmerkensweerdig in 't meervoud

der dry geslachten ? — Wanneer eindigt het

byvoegelyk naemwoord op en? Moet men

altyd het hooge water zeggen, en zou het hoog

water ook soms niet goed zyn? Watonder-

scheid zoudt gy vinden in een groote koning

en een groot koning?

―

-

ACHTTIENDE LES.

Onveranderlykheidvan sommigebyvoegelyke

naemwoorden.

57. Wy zeiden boven (55), de byvoegelyke

naemwoorden schikken zich in geslacht, getal en

geval naer de zelfstandige, waer zy toe behooren.

Zulks is waer in ' t algemeen, doch het lydt meer

dan eene uitzondering. En voor eerst.
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-

58. Het byvoegelyk naemwoord blyft onver-

anderd , als het na zyn zelfstandig komt . Men

zegt, een boek of boeken schoon om lezen,

de krygslieden zyn dapper, enz. Behalve als

tusschen het zelfstandig en het byvoegelyk naem-

woord het aenwyzend lidwoord staet ; alsdan is

dit laetste weer veranderlyk , b. v. Alexander

degroote.

59. Ten tweede , allerlei , velerhande , en

wat er in lei en hande nog mag uitgaen , is

onveranderlyk : allerlei menschen; velerhande

geld.

60. De adjectieven , die de stof der dingen

aenduiden, als gouden, zilveren, enz. , en mede

die van werkwoorden afkomstig zyn, en uitgaen

op en, mogen onveranderd gebruikt worden, als ,

sene gouden snuifdoos , steenen beelden. En

zoo ook, nagelaten gedichten, geschreven boe-

ken, enz.

Echter kunnen deze laetste en vele van de

eerste ook verbogen worden. Men mag zeggen :

gelezene boeken , beschrevene papieren , en

insgelyks , eene zydene kous , wollene klee-

deren.

Vragen.

Wanneer blyft het byvoegelyk naemwoord

onveranderd? - Velerleie boeken , allerban-

denegeschenken, is dat goed gezegd? - Welke
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byvoegelyke naemwoorden gaen altyd op en

uit, en zyn onveranderlyk? - Een lakenen

rok , geledene rampen, magmen 'tzoo zeggen ?

NEGENTIENDE LES.

Verbuiging van het byvoegelyk naemwoord

zelfstandiger wyze gebruikt.

61. De byvoegelyke naemwoorden kunnen ook

als zelfstandige gebruikt worden , en dan hebben

zy gemeenlyk het mannelyke als eigen geslacht.

dat geval worden zy verbogen als een manne-

lyk substantief eindigende op e , als bode. By

voorbeeld :

ENKELVOUD . MEERVOUD.

De dapperen .1. De dappere.

2. Des dapperen. Der dapperen.

3. Den dappere. Den dapperen.

4. Den dappere. De dapperen.

62. De byvoegelyke naemwoorden kunnen ook

in 't onzydig geslacht als zelfstandige gebezigd

worden , en dan stellen zy eene hoedanigheid

voor , niet als zich in iets anders bevindende ,

maer als bestaende op zich zelve. Zoo zegt men,

het schoone , het goede , het betamelyke. In

die gedaente kan men ze niet gevoegelyk dan in

den eersten of vierden naemval stellen , ten zy

met voorzetsels en dat er geen meervoud by te

pas komt, loopt in ' t oog.

。
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Aenmerking. Men zegt het groote, het ver-

keerde van die onderneming, enz.; maer men

zegt ook, hetgoed en hetkwaed, het groen der

velden, hetzwart is treurig. In 't eerste geval

spreekt men bepaeldelyker ; men schynt af te

zonderen terwyl men in het tweede meer in 't

algemeen spreekt , en daerom de e niet noodig

heeft.

Vragen.

Welk geslacht is aen de byvoegelyke naem-

woorden meest eigen , wanneer zy zelfstan-

diger wyze gebruikt worden? Hoe worden

G

zy in dat geval verbogen ? — Verbuig eens

de geleerde. Wat doen de byvoegelyke

naemwoorden zelfstandiger wyze in ' t on-

zydige gebruikt ? - Zoudt gy wel een on-

derscheidvinden tusschenhet witte en het wit?

TWINTIGSTE LES.

Trappenvan beteekenis ofvan vergelyking

in de byvoegelyke naemwoorden.

63. Zydrukken , zeiden wy (17) , de hoedanig-

heid uit. Het is zoo ; doch twee voorwerpen kun-

nen dezelfde hoedanigheid hebben , zoo nogtans

dat zy in ' t eene meer zy dan in 't andere : dus

kunnen twee huizen hoog zyn , maer 't eene toch
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hooger dan 't andere . Of de hoedanigheid kan in

een ding zoo uitmuntend wezen , dat het alles

overtreft : zoo is van alle hooge huizen der stad ,

één het hoogste.

64. Dit is de reden waerom het meeste deel

der byvoegelyke naemwoorden vatbaer zyn voor

drytrappen van beteekenis , of, als men ook zegt ,

van vergelyking. Men noemt ze den stelligen,

den vergelykenden en den overtreffenden.

65. De stellige trap , of positief , drukt een-

voudig de hoedanigheid uit , als een hooge

berg.

66. De vergelykende trap , of comparatief ,

drukt de hoedanigheid uit met vergelyking. Deze

is dryderlei de comparatief van gelykheid, van

minderheid en van meerderheid.

67. De comparatief van gelykheid wordt uit-

gedrukt door het plaetsen van ' t byvoegelyk

naemwoord tusschen zoo en als, zyn mak-

ker is zoo kundig als hy.

b. v.

By dien van minderheid , staet het tusschen

zoo en niet als , of tusschen minder en dan 2

b. v. hy is zoo driftig niet als gy; of minder

driftig dan gy.

De comparatief van meerderheid wordt aen-

geduid door byvoeging van er by den positief,

en daer volgt dan op, b. v. hoog, hooger ; ver-

heven, verhevener ; aengenaem, aengenamer

dan, enz.
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Aenmerking. De volgende zyn onregelmatig:

goed maekt beter, veel maekt meer, en weinig

maekt minder.

68. De overtreffende trap , die door zyn naem

genoegzaem verklaerd is, wordt gemaekt van

den positief, met byvoeging van st, als : hoog,

hoogst; schoon, schoonst. Zoo zegt men de

hoogste der bergen; de schoonste vruchten

zyn niet altoos de beste.

Soms wordt het ding nog versterkt door voor-

voeging van aller : allerhoogste, allerbeste.

69. Sommige byvoegelyke naemwoorden ken-

nen geene trappen van vergelyking; dusdanige

zyn schriftelyk, mondelyk, vierkant, zesja-

rig, achthoekig, enz. Men ziet wel dat daer

geen minder of meer by te pas kan komen, even

zoo min als by de volgende , welke reeds door

hun samenstel in de sterkste beteekenis staen :

koolzwart, sneeuwwit, yskoud, bloedrood,

enz .

Vragen.

Voor hoe veel trappen van beteekenis zyn

byvoegelyke naemwoorden vatbaer? - Wat

doet de stellige trap? Wat de vergelykende ?

Hoe velerlei is deze ? Hoe maekt men

den comparatief van gelykheid ? Hoe dien

van minderheid ? -En hoe eindelyk dien

van meerderheid? Zyn daer geen uitnemingen



50 EERSTE BEGINSELEN

aen? Hoe vormt men den overtreffenden

trap? Kan men die beteekenis niet ver-

sterken ? Schriftelyker , zesjarigst , waerom

deugt dat niet? - En waerom kan sneeuwwit

niet in den overtreffenden trap gesteld

worden ?

EEN EN TWINTIGSTE LES.

Van de Telwoorden.

70. De Telwoorden , zeiden wy (18 ) , dienen

om eene hoeveelheid van zekere dingen aen te

duiden . Zy drukken een bepaeld of cen onbe-

paeld getal uit , en worden daerom onderscheiden

in bepaelde en onbepaelde, of algemeene.

71. Bepaelde telwoorden zyn die , welke de

hoofd- of grondgetallen aenduiden , als , een,

twee, dry, tien, twintig , honderd, enz . Deze

zyn altyd onveranderlyk, behalve een, dat de

verbuiging van 't lidwoord volgt.

72. Van de hoofdgetallen maekt men er

andere, welke den naem van rangschikkende

voeren , als , de eerste, tweede, derde, enz.

Beneden de twintig eindigen zy op de , als vyfde,

zevende , elfde , enz. , uitgezonderd eerste en

achtste ; maer boven de twintig, gaen zy uit op

ste, als twintigste, dertigste, enz.

Het dient byna niet gemeld dat de rangschik-

kende getallen verbogen worden; maer als zy
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een samengesteld getal uitdrukken , is het laetste

alleen verbuigelyk, in dezer voege : de een en

dertigste de dry honderd zes en veertigste;

de zeven duizend acht honderd negen en

zestigste .

73. De algemeene telwoorden bevatten of

alle eenheden onbepaeld, als al, ieder, iegelyk,

elk, geen; of een gedeelte , als, veel, menig,

weinig, eenig, ettelyke, sommige.

74. Elk,ieder,eenig, menig en geen worden,

als zy byzelfstandige naemwoorden gevoegd zyn,

op de wyze der byvoegelyke, waervoor zy ook te

houden zyn, verbogen.

75. Veel en weinig blyven doorgaens onver-

bogen , als , veel hoofden, veel zinnen, weinig

vreugd, weinig moeite. Zy nemen echter ook

het meervoud aen , als , vele menschen , deze

weinige redenen.

Vragen.

D

-·

Waertoe dienen de telwoorden? Hoe

onderscheidt men die ? Tot welke soort

behooren de hoofdgetallen? - Zyn die ver-

buigelyk? —Noem eens eenige rangschikkende

getallen. -Wat uitgang hebben zy? Hoe

doet men met het verbuigen dier woorden

wanneerzy een samengesteld getal uitdruk-

ken?--Noemeens eenige algemeene telwoorden.

Wat valt er op te merken omtrent veel en

weinig?

2
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TWEE EN TWINTIGSTE LES.

Vande Persoonlyke Voornaemwoorden.

76. De voornaamwoorden, wier aerd en dienst

wy te voren reeds hebben leeren kennen (19) ,

worden in twee hoofdsoorten onderscheiden :

zelfstandige of persoonlyke, en byvoegelyke

voornaemwoorden.

77. De persoonlyke voornaemwoorden ver-

vangen de namen van persoonen zelven , of van

zaken als persoonen beschouwd. Men onder-

scheidt in de tael dry persoonen : de eerste, of

de sprekende, noemt zich ik, en in 't meervoud

wy ; de tweede, tot wien men spreekt, heet gy,

enkel- en meervoud ; en de derde, of elk ding

waervan gesproken wordt , vervangt men door

hy, zy, het, en men. Nademael men spreken

kan van allerhande persoonen en zaken, daerom

zyn alle zelfstandige naemwoorden teekens van

den derden persoon.

By de twee eerste persoonen wordt van geen

geslacht melding gemaekt , omdat zulks geenszins

noodig is. By den derden persoon , komen de dry

geslachten in aenmerking, en dan dient hy voor

't mannelyk, zy voor ' t vrouwelyk, en het voor

't onzydig. Menis een algemeen voornaamwoord,

dat naer geen geslacht ziet, en altyd in ' t enkel-

voud gebruikt wordt.



DER NEDERDUITSCHE SPRAEKKUNST. 53

78. Zie hier hoe de persoonlyke voornaem

woorden verbogen worden .

- ENKELVOUD.

1. Ik.

EERSTE PERSOON.

2. Myns, myner (van my) .

3. My, (aen my) .

4. My.

MEERVOUD.

Wy.

-

Onzer (van ons) .

Ons (aen ons).

Ons.

ENKELVOUD.

1. Gy.

TWEEDE PERSOON.

2. Uws, uwer (van u) .

3. U (aen u).

4. U.

Mannelyk.

MEERVOUD.

Gy.

DERDE PERSOON.

ENKELVOUD.

Vrouwelyk.

Zy.

Uwer (van u).

U (aen u).

U.

Onzydig.

1. Hy.
Het.

2. Zyns, zyner (van hem).

3.Hem (aenhem) .

4. Hem .

Harer (van haer) .

Haer (aen haer) .

Haer.

Het (aen het) .

Het.

1.Zy

2. Hunner (van hen).

3.Hun (aen hen,.

4. Hen.

MEERVOUD.

Zy. Zy.

Harer ( jksuniversitélen hen)Gent

Haer (aen haer) . Hun (aen hen) .

Haer. Seminaries or Historische

en Vergelijkende Pedagogiek
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Aenmerking. Voor wy, gy, zy , gebruikt men

soms het zachtere we , ge , ze ; en in de plaets

van haer, zegt men somtyds heur.

79. De persoonlyke voornaemwoorden nemen

dikwyls het woord zelfachteraen , als ik zelf, en

dan verbuigt men ze als volgt :

EERSTE EN tweede PERSOON .

ENKELVOUD.

Mannelyk.

1. Ik en gy zelf.

2. Myns en uws zelfs.

3. My en u zelven .

4. My en u zelven .

Mannelyk.

1.Hy zelf.

2.Zyns zelfs .

3. Hem zelven .

Vrouwelyk.

Ik en gy zelve .

Van my en u zelve.

My en u zelve.

My en u zelve.

DERDE PERSOON.

ENKELVOUD .

Vrouwelyk.

Zy zelve.

Van haer zelve.

Haer zelve .

4. Hem zelven . Haer zelve .

Onzydig.

Het zelf.

Van het zelve.

Het zelve.

Het zelf.

Het meervoud vertoont geene moeijelykheid :

in alle gevallen en voor alle persoonen schryft

men zelven.

80. Het wederkeerig voornaemwoord zich

wordt by den derden persoon in alle geslachten ,
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getallen en gevallen onveranderlyk gebruikt, als :

hy, zy, het bedriegt zich; de man , de vrouw

spreekt van zich ; de menschen vergissen

zich.

Vragen.

D

Hoe worden de voornaamwoorden hoofdza-

kelyk onderscheiden? Waertoe dienen de

persoonlyke voornaemwoorden ? - Hoe veel

persoonen onderscheidt men in de tael?

Van welk geslacht is ik en gy? - Hoe heeft

de derde persoon in de dry geslachten?

Verbuig eens het voornaemwoord van den

eersten persoon.
V

-

Ennu dat van den twee-

En eindelyk dat van den

derden. Hoe verzacht men wy, gy en zy?

den persoon.

G

Verbuig eens te samen ik en gy zelf.

Hoe gebruikt men het wederkeerige zich ?

DRY EN TWINTIGSTE LES.

Van de Byvoegelyke Voornaemwoorden in 't

algemeen.

31. In de vorige les hebben wy gehandeld van

de zelfstandige voornaemwoorden ; hier hebben

wy te spreken van de byvoegelyke . De eerste,

gelyk men heeft kunnen opmerken , staen vol-

strekt in de plaets van naemwoorden , zoodanig

dat daer nooit een naemwoord by vereischt

wordt; delaetste in tegendeel zyn dikwyls gevolgd
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van een naemwoord, waer zy zich naer schikken

in geslacht, getal en geval, en zy dienen slechts

om eene zaek van alle andere van dezelfde soort

te onderscheiden, als , deze daed, uw boek,

welke man.

82. Maer als na die voornaemwoorden veelal

een substantief volgt, mag men ze dan nog voor

naemwoorden heeten , en ware het niet beter ze

dan maer eenvoudig adjectieven te noemen? Men

kan het zoo inzien , ja , en daer is geen kwaed

by ook noemen de Franschen ze doorgaens

adjectieven, welk voorbeeld men by ons somtyds

navolgt. Doch alhoewel deze woorden den aerd

van byvoegelyke hebben , mag men ze echter ook

als voornaamwoorden beschouwen , en zie hier de

reden.

83. Geheel eene klas van byvoegelyke voor-

naemwoorden, die te weten welke wy bezittelyke

noemen , en daer wy aenstonds gaen van spreken ,

staen in eene tweevoudige betrekking, namelyk :

in betrekking met het volgende substantief, naer

hetwelk zy hun geslacht, getal en geval regelen ;

en in betrekking met een voorgaende naemwoord,

waer zy de plaets van bekleeden , opdat dit niet

zou moeten herhaeld worden . Een voorbeeld zal

dat ophelderen. Als ik aen een jongeling zeg

geef uwen broeder zyne boeken weer , zoo

gebruik ik het woord zyne als adjectief, en ik
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stel het in ' t geslacht , getal en geval van het

substantief boeken , dat volgt. Doch tevens

gebruik ik dat zelfde woord als voornaemwoord

in de plaets van broeder ; want als ik dat zyne

niet aen de hand had , zoo moest ik noodwendig

het naemwoord herhalen , en zeggen : geefuwen

broeder de boeken uws broeders weêr. Der-

halve staet het woord zyne, in die tweede betrek-

king, als een opregt voornaemwoord.

. 84. De andere voornaemwoorden, welke tot

gezegde klas niet behooren, mogen ook dien naem

voeren omdat zy, sommige altyd , andere zeer

dikwyls zelfstandiger wyze gebruikt worden , en

betrekking hebben op een bekenden persoon of

zaek, waer zy de plaets van bekleeden , en die

daerom verzwegen wordt.

85. Men verdeelt doorgaens de byvoegelyke

voornaamwoorden in vier klassen , namelyk in 1 )

bezittelyke , 2) aenwyzende , 3) vragende ,

en 4) betrekkelyke voornaemwoorden.

Vragen.

Geefeenpaer voorbeelden van byvoegelyke

voornaemwoorden. Waerom noemt men

die byvoegelyk ? Zou men ze dan ook niet

adjectieven mogen heeten? Hoe kan men

't woord zyn beschouwen in dit voorbeeld :

·Hoe ver-
roep uwen broeder tot zyn pligt?

deeltmen de byvoegelyke voornaamwoorden?

3.
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VIER EN TWINTIGSTE LES.

Van de Bezittelyke Voornaemwoorden.

86. De bezittelyke voornaamwoorden , door

hun naem zelf verklaerd, zyn de volgende : myn,

ons, uw, zyn, haer en hun.

87. Myn en ons hebben betrekking tot den

ecrsten persoon enkel- of meervoud : myn huis,

zegt de vader; ons huis , zeggen vader en moeder.

Uw heeft betrekking tot den tweeden persoon ,

in beide getallen ; ik zeg zoo wel uw huis, wan-

neer ik aen alle twee spreek, als wen ik slechts

den vader zou aenspreken . Zyn en hun eigenen

iets toe aen den derden persoon ; het eerste aen

een enkelen, het laetste aen meer dan éénen, doch

zy worden alleen gebruikt in betrekking tot

woordenvan het mannelyke of onzydige geslacht;

terwyl voor die van het vrouwelyke , in beide.

getallen , haer gebezigd wordt , dat ook somtyds ,

tot vermyding van wanklank heur gezeid en

geschreven wordt.

Derhalve zeg ik zyn huis , als ik spreken wil

van het huis des vaders ; en ik zeg hun huis,

als het by voorbeeld aen den vader en zyn broe-

der toebehoort, of ook als ik spreek van het huis

van vader en moeder, omdat alsdan het mannelyk

geslacht den voorkeur heeft ; maer ik moet zeg-
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gen haer huis, wanneer het huis aen een vrouw

of aen meer dan één vrouw behoort.

88. Zie hier nu hoe het bezittelyk voornaem-

woord myn verbogen wordt. Dit enkel voorbeeld

is genoegzaem om alle de andere voornaamwoor-

den van hetzelfde slag te leeren verbuigen.

ENKELVOUD.

Mannelyk. Vrouwelyk. Onzydig.

1. Myn. Myne. Myn.

2. Myns. Myner. Myns.

3. Mynen. Myneofmyner.

4.Mynen. Myne.

Myn ofmynen.

Myn.

MEERVOUD .

1. Myne. Gelyk in

2. Myner. 't enkelvoud.

Gelyk in

' t mannelyk
e.

3. Mynen.

4. Myne.

uw;
-

89. Op gelyke wyze verbuigt men uw , uwe ,

zyn, zyne, zyn; haer, hare, haer;

-hun, hunne, hun. En hier zy by opgemerkt

dat de e van ' t vrouwelyke ook mag weggelaten

worden, even zoo wel als in ' t lidwoord eene. Zie

hier boven , de aenmerking achter nummer 44 ;

en wat gezegd is in de derde aenmerking achter

num . 48 geldt ook hier en by de volgende voor-

naemwoorden.
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90. Ons, onze, ons, waervan het mannelyke

ook onze geschreven wordt, maekt in den twee-

den naemval onzes , onzer, onzes . In de overige

gevallen enkel- en meervoud is zyn verbuiging

gelyk aen die van myn, myne, myn.

:

91. De bezittelyke voornaemwoorden kunnen

ook zelfstandiger wyze gebruikt worden alsdan

nemen zy het bepalend lidwoord voorop, en

worden verbogen als volgt :

ENKELVOUD .

Vrouwelyk.Mannelyk.

1.De myne. De myne.

2. Des mynen. Der
myne.

3. Denmynen. Deofdermyne.

4. Den mynen. De myne.

Onzydig.

Het myne.

Van het myne.

Aen het myne.

Het myne.

1. De mynen.

MEERVOUD.

De mynen.

2. Der mynen. Der mynen.

3. Den mynen. De ofder mynen.

4. De mynen. De mynen.

Gelyk in

'tmannelyke.

Aenmerking. Op dezelfde wyze worden de

andere bezittelyke voornaemwoorden met het

lidwoord verbogen, de onze, het onze ; de

uwe, het uwe ; de zyne, het zyne;

―

hare, het hare ; - de hunne, het hunne.

de
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Vragen.

-

Noem eensde bezittelyke voornaemwoorden

op. Waerom heet men die bezittelyke ?

Waertoe hebben myn en ons betrekking?

Waer zietuw naer toe ?

-

En waertoe einde-

-
lyk betrekt men zyn en hun?

Is het altyd

hun als men van twee persoonen spreekt ?

Verbuig eens luid op, het voornaemwoord

haer?-Naerwelk voorbeeld hebtgy u gerigt?

Volgt ook ons dat zelfde voorbeeld? - Wat

onderscheidtdebezittelykevoornaemwoorden,

als zy zelfstandiger wyze gebruikt worden?—

Verbuig eens de uwe.

VYF ENTWINTIGSTE LES.

Van de aenwyzende Voornaemwoorden.

92. Aenwyzende voornaemwoorden doen wat

hun naem medebrengt ; dat is, zy wyzen min of

meer bepaeldelyk persoonen of zaken aen . Zy

zyn vry talryk, als blykt uit de volgende reeks :

deze, die, gene, degene, diegene , dezelve, de-

zelfde, zulke, zekere, desgelyke, dergelyke,

dusdanige,zoodanige. Dit zyn alle aenwyzende

voornaamwoorden in hun mannelyken vorm , en

worden verbogen als volgt .
$



62 EERSTE BEGINSELEN

93. Verbuiging van het voornaemwoord deze.

Mannelyk.

ENKELVOUD.

Vrouwelyk.

1. Deze. Deze.

2. Dezes. Dezer.

3. Dezen.

4. Dezen .

Onzydig.

Dit.

Dezes.

Dezeofdezer. Dit of dezen .

Deze.

MEERVOUD .

Dit.

1. Deze. Gelyk in

2. Dezer . 'tenkelvoud.

Gelyk in

'tmannelyke.

3. Dezen.

4. Deze.

Aenmerking. Op gelyke wyze verbuigt men

gene, geen.

94. Verbuiging van het voornaamwoord die.

Mannelyk.

ENKELVOUD .

Vrouwelyk. Onzydig.

1. Die. Die. Dat.

2. Diens. Dier. Diens.

3. Dien . Die ofdier.

4. Dien . Die.

Dat ofdien.

Dat.
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MEERVOUD.

Gelyk in Gelyk in

't mannelyke.

1. Die.

2. Dier. 'tenkelvoud.

3. Dien.

4. Die.

95. Verbuiging van het voornaemwoord de-

zelve.

ENKELVOUD.

Mannelyk. Vrouwelyk. Onzydig.

1. Dezelve. Dezelve. Hetzelve.

2. Deszelfs of Derzelver. Deszelfs of

deszelven . deszelven .

3. Denzelven . Dezelve of
Hetzelve.

derzelver.

4. Denzelven . Dezelve. Hetzelve .

1. Dezelve .

MEERVOUD.

Gelyk in

2. Derzelver. 't enkelvoud.

3. Denzelven.

4. Dezelve.

Gelyk in

't mannelyke.

Aenmerking. De tweede naemval vrouwelyk

enkelvoud , en de tweede der dry geslachten
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meervoud, maekt ook derzelve. Men gebruikt

derzelver, wanneer het woord dat den tweeden

naemval veroorzaekt, achter het voornaemwoord

staet en derzelve, wanneer 't voornaemwoord

volgt. Zoo zegt men derzelver aerd, maer de

aerd derzelve.

96. Gelyk dezelve, zoo verbuigt men dezelfde,

met dit onderscheid alleen dat dit laetste maer

één tweede naemval mannelyk enkelvoud heeft,

te weten deszelfden.

97. Verbuiging van het voornaemwoord de-

gene.

ENKELVOUD.

Mannelyk. Vrouwelyk. Onzydig.

1. Degene. Degene. Hetgene of

betgeen .

2. Desgenen. Dergene. Desgenen.

3. Dengene. Degene of Hetgene.

dergene.

4. Dengene . Degene. Hetgene of

hetgeen.

MEERVOUD.

Gelyk in Gelyk in1. Degene.

2. Dergene.

3. Dengenen.

4. Degene.

't enkelvoud. 't mannelyke.

Aenmerking. Op dezelfde wyze verbuigt men
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diegene : menheeft maer in de plaets van de, die

te zetten, en daermeê te doen gelyk op num. 94.

98. Verbuigingvan het voornaemwoord zulke.

ENKELVOUD.

Mannelyk. Vrouwelyk. Onzydig.

1. Zulk ofzulke . Zulke.
Zulk.

2. Zulks. Zulker. Zulks

3. Zulken.
Zulke of zulker. Zulk of zulken .

4. Zulken . Zulke. Zulk.

MEERVOUD.

1. Zulke.

2. Zulker.

Gelyk in

't enkelvou
d

.

Gelyk in

't mannelyke.

3. Zulken.

4. Zulke.

Aenmerking. Zulks wordt zelden gebezigd ,

ten zy zelfstandig voor dat, als zulks had ik niet

gedacht.

99. Zeker is op zich zelf ter nauwernood ge-

bruikelyk, en by een nacmwoord verbuigt men

het liefst met de voorzetsels van, aen, enz. Des-

gelyk of dergelyk, dusdanig en zoodanig, gaen

ook meestal gepaerd met voorzetsels. Men mag

nogtans zeggen, desgelyken mans, dusdaniger

vrouw; en mede, zoodanigen manne, derge-

lyker vrouwe. In het meervoud volgen zy ook

de verbuiging van zulk.
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100. Wanneer de aenwyzende voornaamwoor-

den het lidwoord een by zich nemen, dan wordt

alleen dit laetste , en niet het voornaemwoord

verbogen , als zoodanig een , zoodanig

eenen, enz.

Vragen.

Watdoende aenwyzende voornaemwoorden

Verbuig eens het voornaem-
in de rede?

woord gene. Hoe moet men zeggen, spre-

kende by voorbeeld van krygslieden, het getal

derzelver ofderzelve? Verbuig eens schrif

telyk het voornaemwoord dezelfde . En nu

eens het voornaemwoord diegene.
Wat is er

op te merken omtrent het voornaemwoord

zulks? Is het goed gezeid, het huis zekeren

mans is verkocht ? - Is dit goed, ik heb zoo-

danigen eenen nooit gezien?

ZES EN TWINTIGSTE LES.

Van de Vragende Voornaemwoorden.

101. Deze, als blykt uit den naem zelven dien

zy voeren, dienen om te vragen naer persoonen

ofzaken , en zyn : wie, wat, welke en hoedanige.

Met wie vraegt men in ' t algemeen naer per-

soonen, als wie heeft dat gedaen ? Wiens huis

is dat?

:
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Met welk vraegt men bepaelder naer persoo-

nen of zaken , als : Wie heeft u dat gezeid ?

Het antwoord is by voorbeeld, uw vriend. Doch ,

daer de vrager veel vrienden hebben kan , zal

hy andermael en bepaeldelyker vragen welke

vriend ? en dan moet ook het antwoord hem na-

der aenwyzen.

of za-

Met wat vraegt men naer voorwerpen , van

welke nog niet bekend is of het persoonen

zyn , en , in het laetste geval , van welk getal

of geslacht de zaken zyn als wat loopt daer?

ken

watzegt gy? wat zoekt hy ?

Wanneer men eigenlyk den aerd of de hoeda-

nigheid van eenen persoon of eene zack bedoelt ,

dan vraegt men met het woord hoedanig , als :

hoedanige vrouw heeft u dat verhaeld ? Hier

moet nu het antwoord melding maken van haer

gestalte , kleedsel , enz.

102. Verbuiging van het voornaemwoord wie .

ENKELVOUD,

Mannelyk. Vrouwelyk. Onzydig.

1. Wie. Wie. Wat. Dit

2. Wiens. Wier. wordt niet

3. Wien. Wie.
verbogen.

4. Wien. Wie.
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MEERVOUD.

Mannelyk en vrouwelyk.

1. Wie.

2. Wier.

Onzydig.

Zonder

meervoud.

3. Wien.

4. Wie.

Aenmerkingen. Het onzydige wat, op zich

zelf staende, wordt alleen in den eersten en vier-

den naemval van het enkelvoud gebruikt . In an-

deregevallen verkiest ons taelgebruikhetbywoord

waer met een voorzetsel , waervan, waeraen, in

stede van van wat, aen wat.

103. Verbuiging van het voornaemwoord

welke.

ENKELVOUD.

Mannelyk. Vrouwelyk. Onzydig.

1. Welk ofwelke . Welke . Welk.

2. Welks. Welker. Welks.

3. Welken. Welke of Welk of

Welker. welken

4. Welken . Welke. Welk.

MEERVOUD.

1. Welke.
Gelyk Gelyk

2. Welker. 'tenkelvoud.
'tmannelyke.

3. Welken .

4. Welke .



DER NEDERDUITSCHE SPRAEKKUNST. 69

104. Met hoedanig is het even zoo gelegen

als met dusdanig , enz. Zie daerover num. 99.

En wat op nummer 100 daeromtrent gezegd is ,

geldt hier ook voor hoedanig.

-

-

Vragen.

-

GAR

Waertoegebruikt men vragende voornaem-

woorden? Noem deze eens op. Wat

onderscheid is er in ' t gebruik van wie en

welke. Wanneer vraegt men met wat ?

Wanneerbezigt men het voornaamwoord hoc-

danig? Kunt gy het volgende niet anders

en korter uitdrukken , van wien zyn die boc-

ken ? Is het goed gezeid , het huis voor wat

ik duizend gulden betaeld heb ? - Kan het vol-

gende nietkorter en beter voorgesteld worden,

het huis van welk het dak in slechten staet is ,

begeer ik niet ?

ZEVEN EN TWINTIGSTE LES.

Vande Betrekkelyke Voornaemwoorden.

105. Men heeft den naem van betrekkelyke

voornaamwoorden gegeven aen zulke die op per-

soonen of zaken terug zien , welke reeds in de

rede uitdrukkelyk genoemd zyn . Hieruit volgt

datmenmet geen betrekkelyk voornaamwoord kan

aenvangen te spreken , gelyk men het met alle de

andere voornaamwoorden doen kan. Het is wel
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waer dat men zeggen mag : Wie geleerdheid

zoekt, moet geen arbeid vreezen ; maer dan

wordt er voor dat wie , zoodanig van zelf hy of

de mensch verstaen , dat het onnoodig is het uit

te drukken .

106. De betrekkelyke voornaemwoorden zyn

weinig in getal ; het bepaelt zich tot die , wie en

welke.

Die en wie hebben in ' t onzydige dat en wat,

en worden verbogen als het vragende voornaem-

woord , num. 102.; en de aenmerking die er op

volgt, geldt hier ook.

Welke volgt insgelyks het vragende voornaem-

woord, num. 103.

Voorwelkegebruiktmenooksomtydsdewelke,

dat verbogen wordt als dezelve (95) behalve dat

het in den tweeden naemval enkelvoud alleen

deswelken heeft.

107. De betrekkelyke voornaemwoorden wor-

den niet zelden verzwegen ; zoo is het in deze

spreekwyze dat ik u verhaelde, is waer. Het

is zoo veel gezegd als, dat, wat ik u verhaelde,

is waer.

Vragen.

Welke noemt men betrekkelyke voornaem-

woorden? —Noem ze eens op. Waerom kan

met geen betrekkelyk voornaamwoord de rede
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-
beginnen ? Is het volgende goed ofkwalyk,

en waerom : die gisteren hun les niet wisten,

hebben er dezen morgen weêr in gehaperd ? -

Verbuig eens het betrekkelyk voornaemwoord

wie.

ACHT EN TWINTIGSTE LES.

Vande Werkwoorden in 't algemeen.

108. Men herinnere zich hier wat wy reeds te

voren 20 , 21 en 22) , handelende van de deelen

der rede in bet algemeen , van de Werkwoorden

gezeid hebben .

Tot een voorstel, zeiden wy , behooren dry

dingen onderwerp , gezegde en koppelwoord.

Dit laetste is het werkwoord wezen of zyn, in

't voorstel openbaer uitgedrukt , of in ' t gezegde

verborgen. Als men zegt , de deugd is beminne-

lyk, daer heeft men de dry deelen van het voor-

stel duidelyk uitgedrukt. En als men zegt , het

peerd loopt , dan is het koppelwoord verborgen

in ' t gezegde . Om het weêr te vinden , heeft men

het voorstel maer op te lossen in , het peerd is

loopende , en zie daer weêr de dry deelen van

het voorstel.

109. Men kan van nu af reeds opmerken dat

dat koppelwoord in eene menigte van andere

woorden opgesloten is en in der daed bemin-

nen, leeren, slapen, eten, wat is dat anders dan
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beminnende, leerende, slapende, etende zyn?

Men noemt die woorden , beminnen, leeren ,

slapen, eten ook werkwoorden ; doch waerom

zyn zy dat ? om geene andere reden dan omdat

zy het werkwoord zyn , of het BESTAEN in zich

besluiten.

110. Daer is derhalve eigenlyk maer één werk.

woord dat op zich zelf bestaet, namelyk wezen of

zyn; alle de andere drukken zekere hoedanig-

heid uit, of de wyze van bestaen , als blykt uit de

opgegeven voorbeelden . Ik ben , zie daer ' t be

staen uitgedrukt ; doch hoe ben ik nu , of wat is

de wyze van myn bestaen ? beminnende, lee-

rende, slapende , etende, wat men kortheids-

halve in één woord uitdrukt , ik bemin, enz.

111. Dewyl alle werkwoorden , wezen of zyn

alleen uitgezonderd , zekere hoedanigheid inslui-

ten , zoo kunnen zy in byvoegelyke nacmwoorden

vervormd worden , welke alsdan Deelwoorden

heeten, omdat zy deel hebben aen den aerd van 't

adjectief, als het onderscheid van geslacht aenne-

mende ; en tevens deel hebben in den aerd van 't

werkwoord, als tyd uitdrukkende.

De deelwoorden worden onderscheiden in te-

genwoordige en verledene : zoo maekt men van

lezen, lezende, tegenwoordig, en gelezen, ver-

leden deelwoord.

112. God beloont, lost zich op in , God is be-
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loonende ; dit laetste heet het gezegde : maer

dat gezegde drukt hier eene daed of werking uit,

en vordert iets waer die werking op valt. God

beloont is een voorstel , ja ; doch daer behoort

nog iets by, om myn gedacht geheel uit te druk-

ken : dacrom zeg ik verder , de deugd, en nu is

't volkomen.

Doch de daed of werking valt niet altoos op iets

anders ; zy blyft dikwyls by het onderwerp dat

haer verrigt , gelyk wanneer ik zeg , het peerd

loopt. Hier verrigt het peerd wel eene daed , te

weten 't loopen; maer dat loopen valt op niets

anders , en niemand zal vragen ; wat loopt het

peerd?

Nu is het gemakkelyk te begrypen hoe er twee

hoofdsoorten van werkwoorden zyn, bedryvende

en onzydige.

113. Het bedryvend werkwoord drukt eene

daed of handeling uit, die door ' t onderwerp ver-

rigt wordt, en regtstreeks overgaet op iets anders,

als : God beloont de deugd. Datgene waerop de

handeling overgaet , noemt men voorwerp (in 't

fransch régime direct ).

114. Het onzydig werkwoord drukt of wel

den staet van het onderwerp uit, als, het kind

slaept, de zon schynt ; of eene daed, die by

het onderwerp blyft , als , het peerd loopt, de

vogel zingt.
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115. De werkwoorden zynaen zeer vele veran-

deringen onderworpen. Schryven is een werk -

woord, maer nu kan ik zeggen , ik schryf, of ik

hebgeschreven, of ik zal schryven, of ik zou

schryven, en zoo nog meer : daerenboven kan ik

niet alleen, maer gy en hy en zy, en wy alle

schryven, of geschreven hebben, en zoo voort.

Nu alle deze veranderingen achtervolgens mon-

delyk of schriftelyk voordragen , dat heet men

Vervoegen. By de vervoeging der werkwoorden

moet men dry zaken in acht nemen : 1 ) de Wy-

zen, 2) de Tyden, 3) de Persoonen.

Vragen.

B

-

Wat zeiden wy vroeger noodig te zyn tot

het maken van een voorstel ? -Wys die noo-

dige deelen aen in het volgende voorstel , de

koning is een edelman .— Zyn zy ook te vinden

in dit , het kind speelt ? Welk werkwoord

bestaet, als werkwoord, op zich zelf? Uit

wat hoofde is beminnen dan ook een werk-

woord? Kentgy erzoo nog andere ? —Hoe

komt hetdat dewerkwoorden ook tot byvoege-

lyke naemwoorden kunnenvervormdworden?

-Hoe heetendandie byvoegelyke naemwoor-

den, enwaeromzoo? Hoe onderscheidt men

dedeelwoorden?-Devader bemint, verstaet gy

dat, ofmoet er nog wat bykomen ? - Zalhet

Ga -
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G

volledig zyn met by te voegen, zyne kinderen ,

en waerom?- Waerom is de volgende zin

volledig zonder byvoegsel , de wagen kraekt ?

Watis een bedryvend werkwoord? —Wat

eenonzydig ? —Wat noemtgy een werkwoord

vervoegen ? Waer moet menby de vervoe-

ging acht op geven?

NEGEN EN TWINTIGSTE LES.

Van de Wyze der Werkwoorden.

116. De Wyzen der werkwoorden zyn de on-

derscheidene manieren van uit te drukken het-

gene wat het werkwoord beteekent . Daer zyn er

vier de onbepaelde , de aentoonende , de by-

voegende en de gebiedende wys.

:

117. De onbepaalde wys duidt den staet of de

werking van het onderwerp aen , zonder bepaling

van getal of van persoonen , alleen met aenwy-

zing van tyd , als leeren , geleerd hebben ,

zullen leeren.

118. De aentoonende wys duidt den staet ofde

werking van het onderwerp stellig aen , en onaf-

hankelyk van eenige voorafgaende woorden, als :

ik heb geleerd, ikzal leeren.

119. De byvoegende wys drukt den staet of

de werking van het onderwerp uit als iets dat

men wenscht of onderstelt, of als afhangende van

iets anders , als : leve de koning. - De boos-
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heid hale de overhand , ' t is slechts voor een

tyd. Ik wilde dat hy vlytig ware.
-

120. De gebiedende wys voegt het gezegde als

een bevel , vermaning of verzoek by het onder-

werp, als : Jongelingen, weest toch neerstig.

Vragen.

Watverstaet gy door Wyzen der werkwoor-

den? Hoe veel wyzen erkent men in 't ne-

derduitsch?-Wat duidt de onbepaalde wyze

aen ? Wat de aentoonende ? · Wat is de

aerd der byvoegende wyze ? - Zwygt kinde-

ren , en leert uw les , in welke wyze staen die

werkwoorden? Ik wilde dezen morgen uit-

gaen, doch ware ik maer t' huis gebleven : kunt

gy hierde wyze aentoonen ?

DERTIGSTE LES.

Van de Tyden en Persoonen der

werkwoorden.

121. Een werk daer men zich meê belast heeft,

kan men in dit oogenblik doen , of gedaen heb-

ben, ofnog moeten doen. Derhalve zyn er natuer-

lyk dry tyden , tot welke de staet of de hande-

ling door het werkwoord uitgedrukt behooren

kan , namelyk de tegenwoordige , de verledene

en de toekomende. Dit zyn de dry voorname

tyden ; doch behalve deze zyn er nogdry andere ,

welke op de eerste betrekking hebben . In de
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vervoeging der werkwoorden zyn die zes tyden

in deze opeenvolging aengenomen.

122. 1 ) De tegenwoordige tyd , voorstel-

lende den staet of de werking van het onder-

werp in den oogenblik , waerin men spreekt,

als ik schryf eenen brief.

2) De eerste betrekkelyk verleden tyd,

voorstellende den staet of de werking als tegen-

woordig in eenen tyd , die voorby is , als

wy wandelden gisteren avond op de markt,

toen, enz.

3) De volstrekt verleden tyd , voorstellende

den staet of de werking als geheel geëindigd in

den tyd , waerin men spreekt, als : Ik heb dien

boek gelezen.

4) De tweede betrekkelyk verleden tyd ,

voorstellende den staet of de werking niet alleen

geëindigd in zich zelve, maer ook ten opzigte van

eene andere daed , die mede reeds voorby is, als :

ik had dien boek gelezen , wanneer gy hem

gevraegd hebt.

5) De toekomende tyd , den staet of de

werking voorstellende in eenen tyd die nog

niet is, als ik zal mogen eene wandeling

doen.

:

6) De betrekkelyk toekomende tyd, aendui-

dende den staet of de werking als reeds voorby

in eenen tyd die nog komen moet , als ik zal
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den boek gelezen hebben, wanneer gy komen

zult.

123. Daerenboven zyn er twee tyden , die den

staet of de werking voorstellen als afhangende

van eene voorwaerde, namelyk de tegenwoordige

en de verleden . Men noemt ze daerom voor-

waerdelyk tegenwoordige en voorwaerdelyk

verleden tyd. Wy zullen ze in de vervoeging

laten volgen na den gewoonlyken tegenwoordi-

gen en verleden tyd, welke stellig, dat is van

geene voorwaerde afhangende, zyn.

124. Na de tyden, dient hier nog gesproken

te worden van de persoonen by de werkwoor-

den. Door de persoonen verslaet men de onder-

werpen waervan de staet of de werking door de

werkwoorden aengeduid wordt . Deze onder-

werpen worden of door zelfstandige naem-

woorden of door persoonlyke voornaemwoorden

uitgedrukt. Zie num . 78.

Vragen.

-

Wat verschil van tyd kan er plaets hebben

ten opzigte van een werk dat ik op my geno-

menheb te verrigten ? Hoe veel voorname

tyden onderscheidt men in de vervoeging ?

·Kent gy er ook nog andere ? Watbe-

duidt de tegenwoordige tyd? Wat de tweede

betrekkelyk verleden ? Wat verstaet gy-
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-In welken tyddoor den toekomenden tyd?

staethet werkwoord in, myn broeder heeft zyn

les opgezeid ? - Ik eindigde gisteren avondmyn

werk met den klokslag van zeven uren : welken

tyd vindtgy daerin? En welken in dit

-

-

voorbeeld : ik zal dezen avond nog vroeger ge-

daen hebben? Wat zyn voorwaerdelyke ty-

den, en hoe veelkent er?
gy

Wat verstaet

gy door persoonen by de werkwoorden? -Hoe

veel persoonen zyn er, engeefvan ieder een

voorbeeld?

EEN EN DERTIGSTE LES.

Van de Hulpwoorden en hunne vervoeging.

125. Indien de nederduitsche werkwoorden

voor zoo veel veranderingen van uitgang vatbaer

waren als, by voorbeeld , de latynsche, men

zoude weinig of geene andere woorden te baet

moeten nemen om ze te vervoegen . Doch dewyl

onze werkwoorden geene genoegzame wyzigin-

gen kunnen ondergaen , om door hun enkelen

uitgang alle persoonen van alle tyden en wyzen

aen te duiden , heeft men voor hunne vervoe-

ging hulp moeten zoeken by andere werkwoor-

den, welke men uit dien hoofde Hulpwoorden

noemt.

Zy zyn ten getalle van vier , namelyk, zullen,

hebben, zyn en worden.
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Dewyl er van deze hulpwoorden ten minste

twee in de vervoeging aller andere werkwoorden

moeten gebezigd worden , zullen wy ze hier

vooraf laten gaen.

126. Vervoeging van het hulpwoord zullen.

Dit hulpwoord heeft, behalve de onbepaelde

wyze en het deelwoord , slechts twee tyden ,

den stelligen en den voorwaerdelyken. De eer-

ste dient tot het vormen van den toekomenden

en betrekkelyk toekomenden tyd by alle an-

dere werkwoorden ; de tweede dient , insgelyks

by alle, tot het maken van den voorwaerdelyk

tegenwoordigen en den voorwaerdelyk verle-

den tyd.

Zie hier nu hoe het vervoegd wordt.

Onbepaelde wyze. Zullen . Deelwoord Zullende.

Stellige tyd. Voorwaerdelyke tyd.

ENKELY.ENKELV .

Ik zal,

Gy zult ,

Hy zy, men zal .

MEERV.

Wy zullen ,

Gy zult ,

Zy zullen .

Ik zoude ofzou ,

Gy zoudet ofzoudt,

Hy, zy, men zoude of zou .

MEERV.

Wy zouden .

Gy zoudet ofzoudt,

Zy zouden.

127. Vervoeging van het hulpwoord Heb-

ben.
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Onbepaalde wyze.

Teg.tyd. Hebben.

Deelwoorden .

Tegenw. Hebbende .

Verl. tyd. Gehad hebben. Verleden. Gehad.

Toek. tyd. Zullen hebben.

AENTOONENDE WYZE. BYVOEGENDE WYZE.

ENKELV.

Ik heb ,

Gy hebt ,

Tegenwoordige tyd.

Hy, zy, men heeft.

MEERY.

Wy hebben ,

Gy hebt,

Zy hebben.

Voorw. tegenw . tyd.

ENKELV.

Ik zoude hebben ,

Gy zoudet hebben ,

Hy, zy, men zoude hebben.

MEERV .

Wyzouden hebben,

Gy zoudet hebben ,

Zy zouden hebben.

ENKELV .

Dat ik hebbe,

-

gy hebbet,

by, zy, men hebbe.

MUERV.

Dat wy hebben,

gy hebbet,

zy hebben .

Eerste betrekkelyk verleden tyd.

ENKELV.

Ik had ,

Gy hadt ,

Hy, zy, men had.

ENKELV.

Dat ik hadde ,

www
gy haddet ,

hy, zy, men hadde.

4.
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MEERY.

Wy hadden ,

Gy hadt ,

Zy hadden.

MEERY.

Dat wy hadden ,

gy haddet ,

zy hadden.

Volstrekt verleden tyd.

ENKELV.

Ik heb gehad

Gy hebt gehad ,

Hy, zy, men heeft gehad.

ENKELV .

Dat ik hebbe gehad ,

gy hebbet gehad ,

- hy, zy, men hebbe ge-

had.

MEERVS

Dat wy hebben gehad ,

gy hebbet gehad ,
-

- zy hebben gehad.

MEERV .

Wy hebben gehad ,

Gy hebt gehad ,

Zy hebben gehad.

Voorw. verl. tyd,

ENKELV.

Ik zoude gehad hebben ,

Gy zoudet gehad hebben ,

Hy, zy, men zoude gehad hebben.

MEERV.

Wyzouden gehad hebben.

Gy zoudet gehad hebben ,

Zy zouden gehad hebben.

Tweede betrekkelyk verleden tyd.

ENKELY.

Ik had gehad ,

Gy hadt gehad ,

Hy, zy, men had gehad .

ENKELV .

Dat ik hadde gehad ,

gy haddet gehad ,

- hy, zy, men hadde ge-

had,



DER NEDERDUITSCHE SPRAEKKUNST. 83

MEERV .

Wyhadden gehad ,

Gy hadt gehad ,

Zy hadden gehad.

Toekomende tyd.

ENKELV.

Ik zal hebben ,

Gy zult hebben ,

Hy, zy, men zal hebben.

MEERV .

Wy zullen hebben ,

Gy zult hebben ,

Zy zullen hebben.

Betrekkelyk toek. tyd.

ENKELY.

Dat wy

-

MEERV.

hadden gehad ,

gy haddet gehad ,

- zy hadden gehad.

Ik zal gehad hebben ,

Gy zult gehad hebben ,

Hy, zy, men zal gehad hebben .

MEERV .

Wy zullen gehad hebben ,

Gy zult gehad hebben ,

Zy zullen gehad hebben.

GEBIEDENDE WYZE.

Enkelv. Heb. Meerv. Hebt .

128. Vervoeging van het hulpwoord Zyn.

Onbepaelde wyze.

Teg. tyd. Zyn ofwezen.

Verl. tyd. Geweest zyn.

Toek. tyd. Zullen zvn.

Deelwoorden.

Tegenwoordig. Zynde.

Verleden. Geweest.
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AENTOONENDE WYZE. BYVOEGENDE WYZE .

Tegenwoordige tyd.

ENKELV . ENKELV.

Ik ben , Dat ik zy,

Gy zyt ,
-

gy zyt,

Hy, zy, men is.
-

Wy zyn,

MEERV.

hy, zy, men zy.

MEERV.

Dat wy zyn,

Gy zyt ,

Zy zyn.

gy zyt,

-
zy zyn.

Voorw. tegenw . tyd.

ENKELV.

Ik zoude zyn,

Gy zoudet zyn,

Hy, zy, men zoude zyn.

MEERY.

Wy zouden zyn,

Gy zoudet zyn,

Zy zouden zyn.

Ik was,

Gy waert,

Eerste betrekkelyk verleden tyd.

ENKELV .

Hy, zy , men was.

MEERV.

Wy waren,

Gy waert ,

Zy waren.

ENKELV .

Dat ik ware,

gy waret,

hy, zy, men ware.

MEERV.

Dat wy waren,

gy waret,
-

zy waren .
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Volstrekt verleden tyd.

ENKELV.

Ik ben geweest ,

Hy, zy, men is geweest.

Gy zyt geweest,

MEERV.

Wy zyn geweest ,

Gy zyt geweest,

Zy zyn geweest.

Voorw. verl. tyd.

Ik zoude geweest zyn,

Gy zoudet geweest zyn,

ENKELY .

Dat ik zy geweest,

gy zyt geweest,

hy, zy,menzy geweest.

MEERV.

Dat wy zyn geweest,

gy zyt geweest,

Hy, zy , men zoude geweest zyn.

MEERV .

Wyzouden geweest zyn,

zy zyn geweest.

Gy zoudet geweest zyn,

Zy zouden geweest zyn.

Tweede betrekkelyk verleden tyd.

ENKELV.

Ik was geweest,

Gywaert geweest,

Hy, zy, men was geweest .

MEERV.

Wy waren geweest ,

Gy waert geweest,

Zy waren geweest.

ENKELV.

Dat ik ware geweest,

-gy waret geweest,

-hy, zy, menwaregeweest

MEERV .

Dat wy waren geweest ,

-

gy waret geweest,

zy waren geweest.

Toekomende tyd.

Ik zal zyn,

ENKELV.

Gy zult zyn,

Hy, zy, men zal zyn.
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MEERV .

Wy zullen zyn,

Gy zult zyn,

Zy zullen zyn.

Betrekkelyk toek. tyd.

ENKELV.

Ik zal geweest zyn ,

Gy zult geweest zyn,

Hy, zy, men zal geweest zyn .

MEERV .

Wyzullen geweest zyn,

Gy zult geweest zyn,

Zy zullen geweest zyn.

GEBIEDENDE WYZE.

Enkelv. Zy ofWees. Meerv. Zyt ofWeest.

129. Vervoeging van het hulpwoord Worden.

Onbepaalde wyze. Deelwoorden.

Teg. tyd. Worden.

Verl. tyd. Geworden zyn.

Tegenw. Wordende..

Verl. Geworden.

Toek. tyd. Zullen worden.

AENTOONENDE WYZE. BYVOEGENDE WYZE.

Ik word,

Gy wordt ,

ENKELY .

Tegenwoordige tyd.

Hy , zy, men wordt.

ENKELV.

Dat ik worde,

gy wordet,

-hy, zy, men worde.
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MEERV. MEERV.

Dat wy worden,

gy wordet,

- zy worden.

Wy worden ,

Gy wordt ,

Zy worden.

Voorw. teg. tyd.

ENKELY .

Ik zoude worden,

Gy zoudet worden,

lly, zy, men zoude worden,

MEERV.

Wy zouden worden,

Gy zoudet worden,

Zy zouden worden.

Eerste betrekkelyk verleden tyd.

ENKELV .

Ik werd ofwierd ,

Gywerdt ofwierdt,

Hy, zy, men werd ofwierd .

MEERV .

Wywerden ofwierden,

Gy werdt of wierdt,

Zy werden ofwierden.

ENKELY.

Dat ik werde ofwierde,

-
gy werdet ofwierdet,

hy , zy, men werde of

MEERV.

wierde.

Dat wy werden ofwierden ,

gy werdet ofwierdet,

zy werden ofwierden.

Volstrekt verleden tyd.

ENKELV. ENKELV.

Ik ben geworden, Dat ik zy geworden,

Gy zyt geworden, gy zyt geworden,

Hy, zy, men is geworden. -hy,zy,menzygeworden,
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MEERV.

Wyzyn geworden,

Gy zyt geworden ,

Zy zyn geworden.

Voorw. verl. tyd.

ENKELY.

Ik zoude geworden zyn,

Gy zoudet geworden zyn,

MEERY.

Dat wy zyn geworden ,

gy zyt geworden,

zy zyn geworden .

Hy, zy, men zoude geworden zyn.

MEERV.

Wy zouden geworden zyn,

Gy zoudet geworden zyn,

Zy zouden geworden zyn.

Tweede betrekkelyk verleden tyd.

ENKELV.

Ik was geworden ',

Gy waert geworden,

ENKELV .

Dat ik ware geworden ,

-gywaretgeworden,[ den.

Hy, zy, menwas geworden.-by, zy, men ware gewor-

MEERV.

Wywaren geworden,

Gy waert geworden,

Zy waren geworden.

Toekomende tyd.

ENKELY.

Ik zal worden,

Gy zult worden,

Hy, zy, men zal worden

MEERY .

Dat wy waren geworden,

gy waret geworden,

zy waren geworden.
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MEERV .

Wy zullen worden,

Gy zult worden,

Zy zullen worden.

Betrekkelyk toek. tyd.

ENKELV.

Ik zal geworden zyn,

Gy zult geworden zyn,

Hy, zy, men zal geworden zyn.

MEERV .

Wy zullen geworden zyn,

Gy zult geworden zyn,

Zy zullen geworden zyn.

GEBIEDENDE WYZE.

Enkelv. Word. Meerv. Wordt.

Vragen.

Waerom hebben wy hulpwoorden noodig in

onze vervoeging ? Hoe veel hulpwoorden

kentgy, en welke zyn die ? Hoe veel tyden

heeft hethulpwoord zullen ? -- Zeg eens ver-

volgens op alle de tyden der aentoonende

wyze van het hulpwoord hebben . En nu

eens die der byvoegende wyze van het hulp-

woordzyn.- En eindelyk eens de onbepaelde

en gebiedende wyze van het hulpwoord wor-

den .
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TWEE EN DERTIGSTE LES.

Van de gelykvloeijende , ongelykvloeijende en

onregelmatige werkwoorden.

130. Eer wy een voorbeeld opgeven van ver-

buiging der werkwoorden in 't algemeen , moeten

wy hier eerst opmerken dat zy niet alle denzelf-

den gang gaen ; maer dat er twee klassen zyn ,

die in sommige tyden veel van elkander verschil-

len ; en eene derde klas , die om zoo te zeggen

tusschen in loopt , dat is , zoo wat van beide heeft .

Deze dry klassen noemt men gemeenlyk gelyk-

vloeijende , ongelykvloeijende en onregelmatige

werkwoorden.

131. De gelykvloeijende werkwoorden zyn

zulke die hunnen wortelklinker in alle
wyzen en

tyden bewaren , en in ' t verleden deelwoord op

d of t eindigen, als , leeren, ik leer, leerde, heb

straffen , ik straf, strafte , hebgeleerd ;

gestraft.

132. De ongelykvloeijende zyn die , welke den

wortelklinker veranderen , en in ' t verleden deel-

woord en aennemen , als , slapen , ik sliep , ik

heb geslapen ; - bevelen , ik beval , ik heb

bevolen.

133. De onregelmatige eindelyk zyn de zulke,

die de beide kenmerken in ieder der twee vorige
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klassen aengetoond , niet vereenigen, maer er in

een of ander opzigt van afwyken , als : bannen,

ik bande, heb gebannen;— brengen, ik bragt,

heb gebragt. Het eerste, bannen , is niet onge-

lykvloeijend , want het verandert zyn klinker

niet ; het is ook niet gelykvloeijend , want zyn

verleden deelwoord gaet niet uit op d of t.

Even zoo is ' t gelegen met brengen : gelyk-

vloeijend is dat niet , want het verandert zyn wor-

telklinker ; en ongelykvloeijend is het ook niet,

want het heeft zyn verleden deelwoord op t.

Aenmerking. Al het verschil , dat er tusschen

deze dry klassen van werkwoorden in de vervoe-

ging is, gaet niet buiten den eersten betrekkelyk

verleden tyd en ' t verleden deelwoord ; in alle

de overige tyden worden zy op ééne en dezelfde

wyze vervoegd . Het is waer , ' t getal der onge-

lykvloeijende en onregelmatige werkwoorden in

onze tael is vry groot ; maer behalve dat een ge-

boren Belg er al veel door 't enkel gebruik heeft

leeren kennen, is het op te merken dat de nieuwe

woordenboeken de twee voornoemde tyden by

alle werkwoorden getrouwelyk opgeven . Wy zul-

len ons dan de moeite sparen om er hier een

volledige lyst van voor te stellen. De leerling, als

hy twyfelt , sla maer zyn woordenboek open , en

by zal aenstonds worden te regt gewezen .
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Vragen.

-

Volgen alle werkwoorden denzelfden gang

in de vervoeging ?—Hoe veel klassen onder-

scheidtmen daerin? Wat verstaet gy door

gelykvloeijende werkwoorden? - En watdoor

ongelykvloeijende ? -Weetgy ook watonregel-

matige werkwoorden zyn? Wat is spreken

voor een werkwoord, en waerom? En waer

houdtgy denken voor ? Verschillen die on-

derscheidene klassen van werkwoorden door

alle hunne tyden heen ? Hoe leert men de

ongelykvloeijende enonregelmatige werkwoor-

den kennen? - Zoudt gy wel een half do·

zyn ongelykvloeijende werkwoorden kunnen

opnoemen?

DRY EN DERTIGSTE LES.

Voorbeeld van Vervoeging.

134. Wy zullen hier nu de vervoeging van

het gelykvloeijend werkwoord hooren voorstel-

len , welke zal kunnen dienen tot voorbeeld van

vervoeging der werkwoorden in het algemeen .

Onbepaelde wyze.

Teg. lyd. Hoor n.

Verl.lyd. Gehoord hebben.

Tork. tyd. Zullen hooren .

Deelwoorden.

Tegenw. Hoorende.

Verleden. Gehoord.
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AENTOONENDE WYZE. BYVOEGENDE WYZE.

Tegenwoordige tyd.

hy, zy, men hoore,

ENKELV. ENKELV.

Ikhoor, Dat ik hoore,

Gyhoort,
―

gy hooret,

Hy, zy, men hoort.

MEERY. MEERV.

Wy hooren,

Gy hoort,

Zy hooren.

gy hooret,

zy hooren.

Voorw. tegenw . tyd.

ENKELY .

Ik zoude hooren,

Gyzoudet hooren,

Hy, zy, men zoude hooren.

MEERV.

Wyzouden hooren,

Gyzoudet hooren ,

Zy zouden hooren.

Dat wy hooren,

Eerste betrekkelyk verleden tyd.

ENKELV .

Ik hoorde,

Gy hoordet,

Hy, zy, men hoorde.

MEERY.

Wy hoorden,

Gy hoordet,

Zy boorden.

ENKELV.

Dat ik hoorde,

二
gy hoordet,

hy, zy, m
en hoorde,

MEERY .

Dat wy hoorden ,

gy hoordet,

zy hoorden.
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Volstrekt verleden tyd.

ENKELV.

Ik heb gehoord,

Gy hebt gehoord,

MEERV .

Hy, zy, men heeft gehoord .

Wyhebben gehoord ,

Gy hebt gehoord,

Zy hebben gehoord.

ENKELV .

Dat ik hebbe gehoord,

gy hebbet gehoord,

hy, zy, men hebbe ge-

hoord.

MEERV .

Dat wy hebben gehoord,

gy hebbet gehoord,

zy hebben gehoord.

Voorw. verl. tyd.

ENKELV.

Ik zoude gehoord hebben,

Gy zoudet gehoord hebben,

Hy, zy, men zoude gehoord hebben .

MEERY.

Wyzouden gehoord hebben,

Gy zoudet gehoord hebben,

Zy zouden gehoord hebben.

Tweede betrekkelyk verleden tyd.

ENKELV.

Ik had gehoord ,

Gy hadt gehoord,

Hy, zy, men had gehoord.

MEERV .

Wy hadden gehoord,

Gy hadt gehoord,

Zy hadden gehoord.

ENKELV .

Dat ik hadde gehoord,

gy haddet gehoord,

hy, zy, men hadde ge-

hoord.

MEERV.

Dat wy hadden gehoord,

gy haddet gehoord,

zy hadden gehoord.
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f

Toekomende tyd.

ENKELV.

Ik zal hooren,

Gy zult hooren,

Hy, zy, men zal hooren.

MEERV.

Wy zullen hooren,

Gy zult hooren,

Zy zullen hooren.

Betrekkelyk toek. tyd.

ENKELV.

Ik zal gehoord hebben,

Gy zult gehoord hebben,

Hy, zy, men zal gehoord hebben.

MEERV .

Wyzullen gehoord hebben,

Gy zult gehoord hebben,

Zy zullen gehoord hebben.

GEBIEDENDE WYZE.

Enkelv. Hoor. Meerv. Hoort.

Vragen.

Devragen tot deze les behoorende, worden

na de volgende voorgesteld.
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VIER EN DERTIGSTE LES.

Aenmerkingen omtrent de vervoeging der

werkwoorden en het maken der tyden.

135. Het voorbeeld van vervoeging , dat wy

in de vorige les hebben medegedeeld , geeft

gelegenheid tot de volgende aenmerkingen.

ONBEPAELDE WYZE .

1. Hoe de dry tyden der onbepaelde wyze ge-

maekt worden, ziet men van zelf.

2. Het tegenwoordig deelwoord vertoont ook

geene moeijelykheid ; maer het verleden deel-

woord wordt verschillig gevormd . By de gelyk-

vloeijende werkwoorden maekt men het van den

wortel des werkwoords, met daer voor te stellen ,

ge, en met er achter te voegen d of t, als, hoo-

ren, ik hoor, gehoord ; straffen, ik straf,

gestraft.

Maer om nu te weten of het met d of met t

zyn moet, heeft men maer te zien hoe het werk-

woord uitgaet , in den eersten betrekkelyk verle-

den tyd der aentoonende wyze : eindigt het daer

op de , dan heeft het eene d aen ' t eind van het

verleden deelwoord; maer gaet het uit op te , dan

heeft het deelwoord ook die t, als, ik leer,

leerde, geleerd; ik straf, strafte, gestraft.
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3. By de ongelykvloeijende wordt het verleden

deelwoord gemaekt van het werkwoord zelf ,

met of zonder verandering van wortelklinker ,

en met voorvoeging van ge, als stelen, gestolen;

geven, gegeven . Zie de twee en dertigste les .
-

AENTOONENDE WYZE .

4. De eerste persoon is de wortel of het zake-

lyk deel des werkwoords , en wordt gemaekt

van het werkwoord , met daer den uitgang en af

te laten, als leeren, ik leer.

Byde werkwoorden doen en zien, wordt de n

alleen weggelaten.

By de werkwoorden welke voor den uitgang

en twee zelfde medeklinkers hebben , valt er één

van weg, als straffen, ik straf; zetten, ik zet.

Hebben zy voor den uitgang en den mede-

klinker v of z, zoo veranderen zy de v in fof de

z in s als sterven , ik sterf; lezen , ik lees.

Zie num. 8.

5. De tweede persoon eindigt in alle tyden op

1, behalve in de gebiedende wys.

6. De derde persoon eindigt alleen op tin 't

enkelvoud van den tegenwoordigen tyd der aen-

toonende wyze, behalve in hy zal, hy mag enhy

kan.Inalleandere tyden is de derde persoon altoos

gelyk aen den eersten , zoo in ' t enkelvoud als in

het meervoud.

5
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7. De tweede persoon meervoud is altyd gelyk

aen den tweeden enkelvoud.

8. De eerste persoon van den eersten betrek-

kelyk verleden tyd , wordt gemaekt by de gelyk-

vloeijende werkwoorden van den wortel des

werkwoords , met achtervoeging van de , als de

wortel uitgaet op b, d, g, l, m, n, r, w, y, ook

als hy uitgaet op f of s en voortkomt van een

werkwoord eindigende op ven, of zen, als — ik

krab, krabde ; red , redde ; zaeg, zaeg-

speel , speelde ; - kam , kamde ;de ;

—

- ·

ren, rende; leer , leerde; —vouw, vouwde;

-zaei, zueide. En insgelyks, ik leef, leefde ;

blaes, blaesde.

Of met achtervoeging van te, als de wortel

eindigt op k, p, t, ch; ook wanneer hy uitgaet

op fofs , en voortkomt van een werkwoord op

fen of sen , als , ik schrik, schrikte ; - stop,

stopte; zet, zette ; wasch, waschte. En

insgelyks, ik straf, strafte; - kras, kraste.

9. By de ongelykvloeijendewerkwoorden wordt

deze persoon gemaekt van den wortel des werk-

woords , door verandering van wortelklinker, als

ik loop, liep; zing, zong ; — lees , las ; —

schiet, schoot; - vind, vond.

-

GEBIEDENDE WYZE .

10. Deze wyze heeft slechts éénen tyd , en niet



DER NEDERDUITSCHE SPRAEKKUNST. 99

dan den tweeden persoon enkel- en meervoud.

De tweede persoon enkelvoud , is gelyk aen den

wortel des werkwoords ; men moet maer alleen

het voornaamwoord weglaten , als , ikhoor, hoor.

En voor 't meervoud, doet men een tby ' t enkel-

voud, hoort.

BYVOEGENDE WYZE.

11. De eerste persoon des tegenwoordigen tyds

wordt gemaekt van het werkwoord , met wegla-

ting van de enkele n, als : leeren , dat ik leere;

slapen, dat ik slape; — antwoorden, dat ik

antwoorde.

12. De eerste betrekkelyk verleden tyd dezer

wyze is , by de gelykvloeijende werkwoorden ,

gelyk aen denzelfden tyd van de aentoonende

wyze, als , dat ik leerde, antwoordde, zuchtte,

redde, enz .

By de ongelykvloeijende werkwoorden wordt

by gemaekt wederom van denzelfden tyd der

aentoonende wyze , maer met byvoeging van e ,

als , ik sliep , dat ik sliepe ; ik las , dat ik

laze ; - ik schoot, dat ik schote, enz .

-

Metdeze aenmerkingen kan men volstaen ; met

een enkelen oogslag op de vervoeging van het

werkwoord hooren , zal men zonder moeite alle

overige tyden en persoonen van alle bedryvende

en onzydige werkwoorden kunnen maken.
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Vragen.

Hoe maektmenhet tegenwoordigdeelwoord ?

Hoe het verleden deelwoord der volgende

verba : zagen , vouwen , schrikken , wasschen ?

— Mag menzeggen, by heeft lang geloopt , lang

geleesd en zoo niet , waerom niet ? -
Wat

verstaet gy
door de wortel eens werkwoords ?

Ik doen , en ik zien , is dat wel gezeid ?

Wat is de reden dat men van lezen , ik lees

-
maekt, en niet ik leez?

van den tweeden persoon ?

derde persoon enkelvoud ?

Wat is 't kenmerk

Hoe eindigt de

Mack eens den

eersten persoon enkelvoud van den eersten

betrekkelyk verleden tyd der volgende werk-

woorden, raken, loopen , zwieren, winnen, bas-

-Neem nusen, werpen, mengen , dalen , rypen .

eens dezelfde werkwoorden , en stel ze 1º in

den eersten persoon des tegenwoordigen tyds

vande byvoegende wyze : 2º In den eer-

sten betrekkelyk verleden tyd derzelfde wyze.

G

VYF EN DERTIGSTE LES.

Van de Lydende werkwoorden.

136. Wy zeiden vroeger (112) dat de werk-

woorden verdeeld worden in twee hoofdsoorten ,

bedryvende, en onzydige ; doch behalve deze

twee, zyn er , uit hoofde van verschil in de ver-

voeging, nog dry byzondere soorten , te weten ,
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lydende, wederkeerige en onpersoonlykewerk-

woorden.

137. De lydende werkwoorden zyn het tegen

overgestelde van de bedryvende : in deze laetste

verrigt het onderwerpde daed , in de eerste wordt

zy ophet onderwerp verrigt , ofmet andere woor-

den , het onderwerp ontvangt, lydt de daed . Zoo

is ik bemin een bedryvend, en ik word bemind

een lydend werkwoord . De lydende werkwoor-

den worden gevormd van het verleden deelwoord

eens bedryvenden werkwoords , met het hulp-

woord worden , welk laetste ook maer alleen

vervoegd wordt.

138. Wy zullen hier de vervoeging van het

lydend werkwoord bemind worden kortelyk

voorstellen, hetwelk dienen kan tot voorbeeld van

alle andere.

Onbepaelde wyze. Deelwoorden.

Teg. tyd. Bemind worden . Teg. Bemind wordende.

Verl. tyd. Bemind gewor- Verl. Bemind geworden

den zyn, ofgeweest zyn. zyndeofgeweest zynde .

Toek. tyd. Bemind zullen

worden .

AENTOONENDE WYZE. BYVOEGENDE WYZE.

Tegenwoordige tyd.

Ik word bemind, enz .

Voorw. tegenw. tyd.

Ik zoude bemind worden ,

Dat ik bemind worde, enz .

enz .



102 EERSTE BEGINSELEN

Eerste betrekkelyk verleden tyd.

Ik werd ofwierd bemind , Dat ik bemind werde of

wierde, enz .enz.

Volstrekt verleden tyd .

Ik ben bemindgeworden of Dat ik bemind geworden

geweest, enz.

Voorw.verl. tyd.

Ik zoude bemind geworden

zyn ofgeweest zyn, enz.

zy ofgeweest zy, enz .

Tweede betrekkelyk verleden tyd.

Ik was bemind geworden Dat ik bemind geworden

ofgeweest , enz. wareofgeweest ware,enz.

Toekomende tyd.

Ik zal bemind worden, enz .

Betrekkelyk toek. tyd.

Ik zal bemind geworden zyn

ofgeweest zyn, enz.

GEBIEDENDE WYS .

Enkelv. Word bemind. Meerv. Wordt bemind.

Vragen.

Kent gy ook nog andere
werkwoorden

dan

bedryvende en onzydige? Wat zyn lydende

werkwoorden? - Geef eens op de volgende

tyden van 't werkwoord mishandeld worden :

1º den eersten betrekkelyk verleden tyd der

byvoegende wyze ; -2° Den volstrekt verle-

den tyd der aentoonende en byvoegende wyze;
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-

- 3° Den betrekkelyk toekomenden tyd ;

- 4° Den voorwaerdelyk verleden tyd ;

5. Den tegenwoordigen tyd der byvoegende

wyze.

0

ZES EN DERTIGSTE LES.

VandeWederkeerige werkwoorden.

139. Wederkeerige werkwoorden zyn bedry-

vende werkwoorden , doch met dit verschil , dat

de werking door het onderwerp verrigt, in stede

van op iets anders te vallen , tot het onderwerp

te rug keert. Daer uit volgt dat by de wederkee-

rige werkwoorden onderwerp en voorwerp de-

zelfde persoon zyn ; en ten tweede , dat zy een

persoonlyk voornaemwoord achter zich hebben ,

behoorende tot denzelfden persoon als het onder-

werp , maer in den vierden naemval . Dit alles

verklaert zich door de verbuiging van het weder-

keerig werkwoord zich buigen, als volgt.

140. Ikbuig my.

Gy buigt u .

Hy buigt zich .

Wybuigen ons.

Gy buigt u.

Zy buigen zich .

Hier heeft men telkens tweemael het voor-

naemwoord van denzelfden persoon by het werk-

woord, eens voor en eens achter; maer het voor-

naemwoord dat achter ' t werkwoord komt, staet

in het vierde geval, als voorwerp zynde.
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Aenmerkingen. 1° Wy zeiden vroeger dat

alle naemwoorden teekens zyn van den derden

persoon. Daerom kunnen de wederkeerige werk-

woorden een naemwoord tot onderwerp hebben ;

doch dan is hun voorwerp toch immer het weder-

keerig voornaemwoord zich , als de mensch

buigt zich, de menschen buigen zich.

2º In de tyden samengesteld met hulpwoor-

den , staet het tweedevoornaemwoord or.middelyk

achter ' t hulpwoord , als ik heb my gebogen ,

ik had mygebogen , ik zal my buigen.

:

Doch in de aentoonende wyze , waer dat voor

het onderwerp komt , volgt het tweede voor-

naemwoord op het onderwerp zelf , als dat

ik my buige, boge, hebbe gebogen, hadde ge-

bogen.

Vragen.

Kuntgy't onderscheid tusschen een bedry-

vend en zoo genoemd wederkeerig werkwoord

aenduiden? Zeg eens op , den eersten be-

trekkelyk verleden tyd der aentoonende wyze

van het werkwoord zich bedenken . Steldat

nu eens in den volstrekt verleden tyd der-

zelfde wyze. - En nu eens in denzelfden tyd

der byvoegende wyze . En eindelyk in den

voorwaerdelyk tegenwoordigen tyd. In

welkennaemval stelt gy de persoonlyke voor-

naemwoorden na de wederkeerige werkwoor-

den, enwaerom?

-
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ZEVEN EN DERTIGSTE LES.

Van de onpersoonlyke werkwoorden.

141. Men noemt onpersoonlyke werkwoor-

den die , welke niet dan in den derden persoon

enkelvoud, met vooropneming van het woordje

het, vervoegd worden. De vervoeging is overi-

gens als die der bedryvende werkwoorden in het

enkelvoud .

142. Men onderscheidt de onpersoonlyke

werkwoorden in twee soorten : 1º zulke , die

alleen in den derden persoon kunnen vervoegd ,

en zonder verdere byvoeging van woorden ver-

staen worden, als , het sneeuwt; het regent.

2º Die, welke in hunne vervoeging een voor-

werp achter zich hebben , als, het berouwt my,

het verdriet ons.

Vragen.

Waeraen erkentgy een onpersoonlyk werk-

woord? Is er meer dan een soort van on-

persoonlykewerkwoorden ? -- Vervoeg eens

het werkwoord het berouwt my in den toeko-

menden en betrekkelyk toekomenden tyd, met

verandering van hetvolgend voornaemwoord.

ACHT EN DERTIGSTE LES.

Van de Samengestelde werkwoorden.

143. Tot dus verre spraken wy niet dan van

enkele werkwoorden ; maer daer zyn ook samen-

5 .
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gestelde, dat is te zeggen, welke vóór hun wor-

teldeel ééne of verscheidene lettergrepen hebben.

Zy bestaen uit een enkel werkwoord verbonden

met een zelfstandig of byvoegelyk naemwoord,

of met een bywoord ; doch meestal met een

voorzetsel.

144. De werkwoorden samengesteld met een

zelfstandig naemwoord , kunnen daer meestal

niet van afgescheiden worden, en nemen in het

verleden deelwoord ge voorop, als : handhaven,

beeldhouwen, raedplegen, welke in ' t verle-

den deelwoord maken, gehandhaefd , gebeeld-

houwd, geraedpleegd.

145. Die, samengesteld met een byvoegelyk

naemwoord of met een bywoord , kunnen daer

doorgaens van afgescheiden worden , en nemen

alsdan in 't verleden deelwoord ge tusschen

beide, als kwaedspreken, kwaed gesproken,

schoonmaken, schoon gemaekt. Andere wor-

den er niet van afgescheiden , en nemen het by-

voegsel ge voorop , : als harddraven, gehard-

draefd, kortwieken, gekortwiekt.

146. Onder de voorzetsels, waermede menig-

vuldige werkwoorden samengesteld zyn , zyn

sommige afscheidbaer, andere zyn onafscheid-

baer, en blyven in de vervoeging altoos gehecht

aen het werkwoord . De onafscheidbare voorzet-

sels zyn , be, ge, her, ont, en ver, als : bedee-
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len, gedoogen, hernemen, ontnemen, vertrou-

wen. De werkwoorden met zulke voorzetsels

samengesteld , nemen in het verleden deelwoord

ge niet voorop, als bedeeld, gedoogd, herno-

men, ontnomen, vertrouwd.

147. Omtrent die werkwoorden welke samen-

gesteld zyn met een afscheidbaer voorzetsel , als ,

aen, by, mede, onder, enz . , is het volgende op

te merken.

1° In de onbepaelde wyze, wanneer het werk-

woord moet worden voorgegaen van het byvoeg-

sel te, zoo plaetst men dit tusschen het werkwoord

en het voorzetsel , waermede het samengesteldis,

als, aenvangen, aen te vangen; — byvoegen,

by te voegen, enz . Komt er het woordjeom by,

men laet dit voorafgaen , als : om aen te van-

gen, om by te voegen, enz .

2º In het verleden deelwoord , staet het by-

voegsel ge tusschen beide, als : aengevangen,

bygevoegd, enz.

3º In den tegenwoordigen en eersten betrek-

kelyk verleden tyd der aentoonende wyze, gaet

het werkwoord vooraf, en men plaetst het voor-

zetsel waermede het samengesteld is , of onmid-

delyk na zyn werkwoord, of verder in den zin ,

of zelfs dikwyls op het einde, als : hy vangt, hy

vong aen; - hy voegde er aenstonds by alles

wat hy vernomen had, of alles wat hy verno-

men had by.
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4° Hetzelfde heeft plaets in de gebiedende

wyze, als neem niets den armen af;—voeg

hier nog by wat gy vernomen hebt.

Al het voorgaende geldt ook voor de werk-

woorden samengesteld meteen byvoegelyk naem-

woord ofbywoord.

148. Vele werkwoorden samengesteld met

eenvoorzetsel , kunnen er somtyds van afgeschei-

den worden, somtyds niet men kan daerom-

trent de twee volgende regels in acht nemen.

1° Het voorzetsel is afscheidbaer, wanneer

de klemtoon daer op valt ; onafscheidbaer, als

hy valt op het werkwoord.

2° Hetis afscheidbaer, wanneer de eigene be-

teekenis van het voorzetsel in het samengesteld

werkwoord gevoeld wordt ; onafscheidbaer, als

het voorzetsel met het werkwoord slechts ééne

beteekenis uitmaekt.

VOORBEELDEN.

Onafscheidbaer.

Doorloopen (als, eenen

boek doorloopen),ik door-

loop , doorliep , heb door-

loopen.

Ondergáén(als , de straf

ondergaen ), ik onderga ,

onderging , heb onder-

gaen .

Onderhouden ( onder-

Afscheidbaer.

Doorloopen(loopendoor

eeneplaets), ik loop door,

liep door, heb doorgeloo-

pen.

Ondergaen ( naer on-

der , naer beneden gaen),

ik ga onder , ging onder,

ben ondergegaen..

Onderhouden ( beletten
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steunen ), ik onderhoud , van boven te komen), ik

onderhield , heb onder- houd onder, hield onder,

houden. heb ondergehouden.

Onderstáén (lyden) , ik

ondersta, onderstond , heb

onderstaen.

Overtréden ( als , de

wet overtreden ), ik over-

treed, overtrad, heb over-

treden.

Wederróépen (intrek-

ken), ik wederroep , we-

derriep , heb wederroe-

pen.

Onderstaen (zich van

onder bevinden ) , ik sta

onder , stond onder, heb

ondergestaen.

Overtreden (naer de

overzyde van iets treden) ,

ik treed over, trad over,

ben overgetreden .

Wéderroepen ( terug

roepen), ik roep weder,

riep weder, heb wederge-

roepen .

Vragen.

Wat verstaet gy door samengestelde werk-

woorden? Met welke andere deelen der

rede worden de werkwoorden samengesteld?

-

-

Hoe maekt gy't verleden deelwoord der

volgendeverba: pluimstryken , kielhalen, dwars-

dryven , liefkozen ? Welk onderscheid be-

staet er by dewerkwoorden die met een voor-

zetsel zyn samengesteld ? Geef eens 't

verleden deelwoord van ontroeren , vervreem-

den, byzetten en aenspreken . Schryf eens

de vier eerste tyden der aentoonende wyze

van de werkwoorden aengeven , bydoen en me-

dehelpen. Zoudt gy wel kunnen zeggen

wanneer het voorzetsel afscheidbaer is, en

wanneer onafscheidbaer, in de werkwoorden

onderstellen , voorzeggen en overladen ?

-
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NEGEN EN DERTIGSTE LES.

Van de Bywoorden.

149. Wy hebben het reeds gezeid (23) , de

Bywoorden dienen om de beteekenis te wyzigen

van een werkwoord, of van een byvoegelyk

naemwoord.

150. Byna alle byvoegelyke naemwoorden

kunnen, in hunnen onzydigen vorm, als by-

woorden gebruikt worden , b . v.

Byv. naemwoord.

Een fraei huis.

Bywoord .

Hy schryft fraei.

Het dagelyksch werk. Hy werkt dagelyks.

151. Dit laetste voorbeeld geeft gelegenheid

om den leerling opmerkzaem te maken omtrent

een onderscheid , waer veelal wordt overgezien .

Het woorddagelyks is eenbywoord, dagelyksch

in tegendeel is een adjectief, hetwelk alleen van

het bywoord verschilt door de ch op het einde :

zoo is 't ook gelegen met de volgende :

Averegtsch, byv. naemw,

Fluksch

en averegts, byw.

Gindsch

Jaerlyksch

Linksch

Regtsch

fluks.

ginds.

jaerlyks.

links.

regts .

152. Men onderscheidt de bywoorden, naer
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het verschil van hunne beteekenis , in menig-

vuldige soorten . De voornaemste zyn , bywoor-

den :

1°Van plaets , als , hier, daer, ginds , elders,

ergens, nergens, enz .

2º Van tyd, als , gisteren, heden, morgen,

eertyds, wanneer, dagelyks , altyd, nu, dan,

ooit, nooit, enz .

3º Vanhoeveelheid , als, veel, weinig, genoeg,

zeer, enz.

4° Van bevestiging, als,ja, gewis, zekerlyk,

enz .

5° Van ontkenning, als, neen, niet, geens-

zins, enz.

6° Van twyfeling , als , mogelyk, misschien,

welligt, enz.

7° Van orde, als , eerst, daerna, toen, einde-

lyk, enz .

8°Van herhaling, als, eens, dikwyls , steeds,

doorgaens, enz.

9ºVan afzondering , als , alleen, byzonderlyk,

enz .

10° Van verzameling, als, samen, tevens, te

gelyk, enz.

11° Van aenwyzing, als , zoo, dus, namelyk,

enz .

12° Van ondervraging , als, hoe, waerom ,

enz .
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153. Sommige bywoorden hebben de trappen

van beteekenis, als , bestendig, bestendiger,

bestendigst;

―

-
wel, beter, best.

Vragen.

Weet gy waertoe bywoorden dienen ?

Zyn goed, regtveerdig, volkomen , bywoorden

in de volgende spreekwyze het is goed we-

der ; hy kan goed schryven ; God is regt-

veerdig , en hy handelt regtveerdig met alle

menschen ; volkomen vreugd kan men hier

niet genieten ; maer de braven zullen volkomen

gelukkig zyn hiernamaels ? — Wat zyn dit voor

bywoorden, ooit , tevens, elders , waerom , ge-

noegzaem , zekerlyk ?

-

-

VEERTIGSTE LES.

Vande Voorzetsels , Voegwoordenen

Tusschenwerpsels .

154. Wat wy vroeger (24) over de voorzetsels

gezegd hebben, volstaet om hunnen aerd en hun

gebruik in de rede, te doen kennen . Het getal

dier woorden in onze tael is vry groot , zie hier

de voornaemste aen, van, voor, achter, be-

neden, binnen, boven, by, buiten, in, na,

naer, om , onder, op, over, tegen, tot, tus-

schen, door, uit, met te, ten, ter, enz .
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155. Wy zeiden boven dat vele werkwoorden

met voorzetsels samengesteld zyn ; helzelfde is

waer van zelfstandige en byvoegelyke naemwoor-

den deze worden ook dikwyls verbonden met

voorzetsels, welke alsdan altyd onafscheidbaer

zyn, als , aenkomst, afkomst, inkomst;

aengenaem, bekwaem , onschuldig, enz.

:

156. Wat nu de Voegwoorden betreft , deze

leerden wy ook in de achtste les kennen. Hier

ter plaetse zy nog bygevoegd dat sommige voeg-

woorden wortelwoorden zyn , als, ook, zoo, nog,

dan, doch, maer; sommige afgeleid , als , deels,

anders, gevolgelyk; andere samengesteld , als ,

insgelyks, daerenboven , ofschoon ; andere

eindelyk bestaende uit onderscheidenewoorden ;

als, zoo wel, niet alleen, niet minder, als

ook, gelyk als, behalve dat, voor het overige,

enz .

157. Ten aenzien van hunne beteekenis of

hunnen invloed op het verband der rede , kunnen

devoegwoordenin onderscheidene soorten gerang-

schikt worden :

1. Verbindende, als, en, ook, nog, niet al-

leen, maer ook, enz.

2. Scheidende, als, noch, of, enz.

3. Verhalende, als , hoe, dat, enz.

4. Oogmerk aanduidende, als, opdat, ten

einde, enz.
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5. Reden gevende , als , omdat, want, dewyl,

enz .

6. Besluitende, als, daerom, zoo, derhalve,

enz .

"7. Tegenstelling aenwyzende , als , doch

maer, echter, nogtans, daerentegen, enz.

8. Voorwaerdelyke, als , zoo , indien, ten zy,

enz .

9. Toegevende, als , schoon, alhoewel, hoe

zeer, toch, enz .

158. Omtrent doch en toch, dewyl en terwyl

is het volgende aen te merken . Doch is een te-

genstelling aenwyzend , en toch een toegevend

voegwoord. B. V. Ik zou wel by u komen, doch

ikkan heden niet uitgaen.— Gy zultmy toch,

hope ik, geen schade doen . Zoo is dewyl een

redegevend , en terwyl een tydsopvolging aen-

duidend voegwoord. B. V. Dewyl (naerdien) gy

my niet geantwoord hebt, schryfik u ander-

mael. Terwyl ik by hem was, kwam er nog

een ander vriend.

Aengaende het voegwoord nog is ook op te

merken dat men het niet verwarren mag met

noch. Het eerste staet gelyk aen het fransch en-

core ; het laetste aen ni. Zoo zegt men geef

my nog wat; weet gy nog iets anders ? enz.;

maer men zegt : noch ik, noch gy hebben het
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gezien; hy is noch dag, noch nacht gerust,

enz .

159. De laetste plaets onder de deelen der

rede bekleeden de Tusschenwerpsels , welke men

kent uit het vroeger gezegde (26) . Gelyk er ver-

schillige hertstogten zyn, zoo zyn er ook onder-

scheidene tusschenwerpsels om ze uit te galmen.

De voornaamste zyn deze :

Tusschenwerpsels van blydschap , als , ha,

heisa !

Van droefheid , als ach ! helaes ! ei my!

Van verwondering, als, o !

Van verachting, als , foei !

Van smeeking, als ei!

Van wenschen, als, och, och of!

160 Eindelyk zy hier nog opgemerkt dat som-

mige zelfstandige naemwoorden by wyze van

tusschenwerpsels in de rede gebruikt worden,

als : geluk, myn vriend! wee den ontaer-

den! vloek over den booswicht! In zulkespreek-

wyzen is het werkwoord zy weggelaten.

Vragen.

Kuntgy wel eentiental nederduitsche voor-

zetsels opnoemen? Met welke deelen der

rede kunnen de voorzetsels in samenstelling

komen? Wat onderscheid merkt gy op in

denvorm der voegwoorden ? Dewyl, echter,

-
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alhoewel , ook, wat zyn dat voor voegwoorden?

-Verhoor doch myne bede , is dat wel gezeid?

—Enwatdunkt u van het volgende : ik koom

u bezoeken , dewyl ik in de stad ben? ·Door

welke tusschenwerpsels drukt men droef-

heid uit ?

EEN EN VEERTIGSTE LES.

-

Van de Spelling in ' t algemeen.

161. Spelling of spelkunde is de leer om eene

tael nauwkeurig volgens de aengenomene wetten

te schryven.

Wanneer wy schryven , hebben wy tot oog-

merk om de hoorbare geluiden en klanken , als

teekens onzer gedachten , voor ' s lezers oog aen-

schouwelyk te maken. Hieruit volgt dat wy in

ons schryven alleen die klanken verbeelden

moeten, welke in de uitspraek gehoord worden.

Somtyds echter is het niet genoeg de uitspraek

alleen te rade te gaen , maer men moet tevens

voor het wel schryven van afgeleide woorden , in

aendacht nemen waer zy van voortkomen ; opdat

alle woorden van denzelfden oorsprong ook op

dezelfde wyze zouden mogen geschreven worden ,

en om zoo te zeggen , hunne familie trekken be-

houden.

Eindelyk, de welluidendheid moet ook by de

spelling der woorden in ' t oog worden gehou-

den. Een volk is natuerlyker wyze gezet om de
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uitspraek zyner taal gemakkelyk en vloeijend te

maken ; uit dien hoofde valt er al soms in ' t spre-

ken een letter weg uit een woord , of daer wordt

er eene andere bygevoegd ; iets wat in het ge-

schrift niet geheel mag verwaerloosd worden .

Wy zullen hier dan de voornaemste spelre-

gels , naer welke men zich in het schryven te

rigten heeft , voordragen.

Vragen.

Wat isspellingofspelkunde ? Wathebben

wy tot oogmerk by het schryven ? - Welke

gevolgtrekking haelt gy daer uit ? - Is het

altyd genoeg de uitsprack alleen te rade te

gaen in de spelling ? Waerom moetmen

ook de afleiding in ' t oog houden? — Is er

behalve de uitspraek en de afleiding op niets

anders acht te geven?

TWEE EN VEERTIGSTE LES .

Van de Vokaelspelling.

162. Het gebruik der klinkers of vokalen ,

voor zoo veel de spelling betreft, vertoont geene

moeijelykheid. De leerling heeft zich kunnen een

klaer denkbeeld maken van lange en korte vo-

kaelklanken , uit het gezegde op nummer 3. Hy
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heeft daer gezien dat in dag , spel, slot, dun,

de vokalen kort zyn ; doch waerom zyn zy dat ?

omdat in het nederduitsch alle enkele klinkers ,

wanneer zy de lettergreep niet eindigen , maer

van een medeklinker gevolgd zyn , noodzakelyk

een korten klank voorstellen. Hier van is alleen

uitgezonderd de y, welke altyd lang is , gelyk wy

't zeiden ter aengehaelde plaets.

163. Wanneer nu een der bovengenoemde

vokalen een langen klank moet voorstellen , on-

danks den medeklinker die de lettergreep sluit ,

hoe zal men 't dan maken ? Men moet den klinker

verlengen , en die verlenging geschiedt met by

de a en de u een e te voegen , en met de e en de

ote herhalen. In deze woorden , dad, wek, kol,

mur, moeten de vier vokalen lang uitgesproken

worden , of anders zyn die woorden geen neder-

duitsch meer, en niemand zou ze verstaen . Doch

gelyk wy ze hier geschreven hebben, verbeelden

zy niet dan een korten klank, en derhalve moeten

zy verlengd worden , om voor 't oog den vokael-

klank die aen de woorden eigen is , te vertoonen .

Ik zal dus in het eerste en ' t vierde eene e byvoe-

gen, en in de twee andere den klinker tweemael

schryven. Zoo zullen zy worden tot daed, week,

kool, muer, en in dien staet den langen vokael-

klank duidelyk verbeelden .

164. Men begrypt nu ligtelyk waerom in de
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gegeven voorbeelden eene e of o is ingeschoven ;

maer wanneer nu diereden ophoudt, dat is, wan-

neer de vokael de lettergreep sluit, en van geen

konzonant , die haer kort doet klinken , gevolgd

is, moet dan de ingeschoven e of o in bet woord

blyven? Volstrekt niet, want zy is er overbodig.

Wanneer ik dan die woorden eene syllabe langer

maek , hy voorbeeld met ze in ' t meervoud te

stellen , in welk geval de konzonant zich van de

eerste lettergreep afscheidt en tot de tweede over-

gaet , zoo zal ik schryven , daden, weken, kolen,

muren, en niet anders .

165. Sommigen zeggen dat een woord in het

meervoud dezelfde vokalen moet behouden welke

het in ' t enkelvoud had , en geene andere wyzi-

ging ondergaen dan de aenneming van het tee-

ken des meervouds. Het is zoo : de grond of het

zakelyk deel vanhet woord moet bewaerd blyven ;

doch tot de woorden daed, week, kool, muer,

behoort niet ae, ee, 00, ue ; maer de lange voka-

lena, e, o en u : en men heeft slechts die lengte

in ' t geschrift te doen blyken, met of zonder by-

voeging van eene andere letter, volgens dat de

staet van het woord medebrengt.

Vragen.

Waerom zyn de vokalen kort in dak, vel,

zin, zon, kunst ? Is de y ook kort in fyn ,
-
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myn, enz.? Hoe moet men 'toverleggen om

aeneene vokael haer langen klank te behou-

den, wanneer zy op een medeklinker valt?

Moet men daden ofdaeden, muren of mueren

schryven, en waerom? ·Kan men zeggen

dat ae eigentlyk tot het woord staet behoort,

ue tot vuer?

DRY EN VEERTIGSTE LES.

VERVOLG.

166. Na de aenmerkingen , welke wy in de vo-

rige Les bygebragt hebben, zal men de volgende

regels zonder moeite begrypen en in ' t schryven

toepassen .

1.) Korte klinkers zyn altoos enkel , als , val,

bel, min, dor, dun.

2.) Lange klinkers worden ook enkel geschre-

ven, wanneer zy de lettergreep eindigen , als ,

varen, leven, hopen, huren.

3.) Lange klinkers worden verdubbeld , wan-

neer zy de lettergreep niet eindigen , maer op

een medeklinker drukken , als , ik vaer , leef,

hoop, huer.

Aenmerkingen. 1° Verdubbeld worden ,

beteekent hier de e bynemen als ' t een a of een

u is , en den klinker tweemael schryven , als ' t

een e of een o is.

2º Dewyl de i van natuer kort is , moet zy

altyd met e verlengd worden , wanneer zy met
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een langen klank in een woord verschynt , om

het even of zy de lettergreep eindigt of niet. Men

moet schryven wie, gierig, verdienen, zoo wel

als, zien, dienstig, dier.

3º Wanneer de u door de w gevolgd wordt ,

heeft zy altoos een langen klank, en behoort dus

nooit verdubbeld te worden . Men schryve dan ,

uw, schaduw, gehuwd.

Vragen.

Kunnenkorteklinkers somtyds dubbelzyn?

Wanneer gebruikt men lange klinkers

enkel? Wanneer verdubbeld ? Watver-

staet gy hier door verdubbelen ?

- D

Girig, ver-

dinen, is dat goed ofniet ? - Waerom moet

ik niet schryven gehuewd , zoo wel als muer ?

VIER EN VEERTIGSTE LES.

Vande zacht- en scherplange e en o.

167. Op nummer 163 hebben wy twee woor-

den aengevoerd, waer wy moeten op te rug ko-

men. Week, kool, hoe spreekt gy dat uit ? Zulks

weet gy niet , of gy moet de beteekenis dier

woorden kennen . Beteekent nu het eerste eenc

reeks vanzeven dagen, en het tweede eene brand-

stof , dan hebben zy een geheel anderen vokael-

klank , dan als week hetzelfde wil zeggen als

niet hard, en kool eene vrucht beteekent die in

den hof wast.
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Hierdoor zal men al weder ligtelyk verstaen

dat er in ' t nederduitsch eene tweevoudige lange

e en o is. Men noemt ze zachtlange e en o, en

scherplange e en o.

168. De zachtlange e en o komen voor in de

woorden waerin zy klinken gelyk in geven ,

koken. De scherplange e en o in tegendeel in de

woorden, waer zy klinken gelyk in been, peerd,

boom.

169. De regels voorgesteld op nummer 166

gelden alleen voor de zachtlange e en o . Men

gebruikt ze enkel , als zy de lettergreep eindigen ;

dubbel , als zy op een medeklinker drukken :

geven dus en koken ; maer ik geefen ik kook.

In beide gevallen verbeelden zy den klank die

haer eigen is.

Maer met de scherplange e en o is het anders

gelegen . Indien ik van been, peerd , boom,

benen, perden en bomen maekte , zoo viel ik

met den klank overhoop , en alle man zou die

woorden verkeerd uitspreken . Hieruit volgt dan

deze algemeene regel :

170. De scherplange e , en de scherplange o ,

moeten altyd verdubbeld worden , zoo wel wan-

neer zy de lettergreep eindigen , als wanneer zy

ze niet eindigen.

Aenmerking. Over 't algemeen zal een Belg,

met eenvoudig de woorden aen zyn oor te toetsen ,
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weten ofde e en deo die er in voorkomen, zacht-

ofscherplang zyn. In geval van twyfel, heeft by

slechts een goed woordenboek te raedplegen .

Vragen.

-

Beet, loof, hoe zult gy dat uitspreken? -

Hoe onderscheidt men de lange e en o ?
. In

welke woorden komen de zachtlange e en o

voor? - En in welke de scherplange e en o?

-Voor welke van die twee gelden de regels

vanverdubbeling ofniet verdubbeling, welke

gy straks opgaeft? Wanneer worden de

scherplange e en o verdubbeld? Hoe kan

men weten dat de e ofo in een woord scherp-

ofzachtlang is?

-

VYF EN VEERTIGSTE LES.

Van de spelling met y ofmet ei .

171. Het onderscheid tusschen y en ei werd

eertyds in de uitspraek duidelyk gehoord : hc-

den is dat onderscheid in de gesproken tael zoo

goed als verloren ; maer het bestaet nog in de

geschreven tael.

De vraeg is dan, wanneer gebruikt men in de

nederduitsche woorden y, en wanneer ei? Dit

vraegstuk kan niet ten vollen opgelost worden ,

dan met behulp van lange en uitgebreide woor-

denlysten, die hier ongepast zouden zyn . Maer

de leerling zal over ' t algemeen weten wat hy to
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doen heeft, met acht te geven op de volgende

regels en waer hy dan nog twyfelen mogt ,

moet hy zyn woordenboek inzien . Zoo dan :

172. Men gebruikt de y

a) In alle ongelykvloeijende werkwoorden (32

les ) , waerin men dezen klank hoort , als ,

schryven, grypen, krygen , blyven, byten,

ryden.

b) In die werkwoorden die voortkomen van een

zelfstandig naemwoord dat met y geschreven

wordt, als, pylen, van pyl ; dyken, van

dyk; spyzen, van spys.

c) In zelfstandige naemwoorden , welke eenen

staet, eene weerdigheid, of werking uitdruk-

ken, en eindigen op ry, ny, py, dy, als,

burgery, roovery , slaverny , spotterny,

heerschappy, voogdy, dwingelandy.

d) In alle byvoegelyke naemwoorden uitgaende

op lyk.

173. Men bezigt ei

1 ) In de gelykvloeijende werkwoorden (32 les)

als, leiden, ik leidde; — reizen, ik reisde.

2) In alle zelfstandige naemwoorden die uitgaen

op heid.

3) In alle byvoegelyke naemwoorden eindi-

gende op lei.

Vragen.

Hoort gy 't onderscheid dat er is tusschen
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-
den klank van y en van ei?

dan naer willekeur gebruiken?

woorden gebruikt men y?

Mag men die

In welke

Lyd my naer

huis, want ik leid groote pyn, is daer alles wel

geschreven ?

ZES EN VEERTIGSTE LES.

Van de medeklinkers in de spelling.

174. De medeklinkers zullen ons zoo lang niet

ophouden als de vokalen . Wy hebben er het

voornaemste reeds van voorgedragen in de derde

en vierde Les, in de vier en dertigste , en voorts

waer het te pas kwam. Wy hebben echter hier

nog een en ander by te voegen .

Voor eerst de medeklinker d , als hy op ' t

einde van een woord staet , wordt noodzakelyk

in de uitspraek verhard , en gelykt zeer naer de

t. Derhalve zou men zich ligtelyk kunnen vergis-

sen , wanneer men hierin slechts het gehoor te

rade ging ; men moet zich tevens rigten naer de

afleiding, dat wil zeggen d of t gebruiken, vol-

gens dat men in een woord een van die letteren

hoort , als men door verlenging de sluitletter los

mackt. In breed, by voorbeeld, in stad, in pad,

in hand , enz . hoort men meer de t dan de d.

Nogtans zal ik ze met geene t schryven, wanneer

ik acht geef dat die woorden verlengd breeder,

stedelyk,paden, handeling voortbrengen, waer

6.
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de d duidelyk gehoord wordt. Uit hoofde dan.

van de afleiding , zal ik kunnen besluiten dat ik

de d bezigen moet. Wat anders is het in vat,

kant, kot, scheut, gediert, enz . want met ver-

lenging dier woorden kryg ik vaten , kanten,

koten , scheuten , gedierte , waer ik de met

zekerheid erken.

175. Dezelfde regel van afleiding kan tot rigt-

snoer verstrekken in het onderscheiden van g en

ch in de spelling. Als die letters op ' t einde van

een woord staen , of van t gevolgd zyn, gelyk het

gedurig voorkomt , alsdan klinken zy beide even

hard, en zyn door geen oor te onderscheiden .

Hier geldt dan weer de regel , dat men de g

gebruikt in alle woorden waer zy door de aflei-

ding in gevonden wordt. En dat men in tegen-

deel de ch bezigt , als men door de afleiding geen

reden vinden kan om de g te gebruiken.

Dat ik diensvolgens oog moet schryven , en

niet ooch , spreekt van zelf. Maer hoe het ge-

maekt metjagt, klagt, vlugt , magt, enz . ? In

die woorden zal ik niet gebruiken dan de g, wan-

neer ik indachtig ben , dat zy voortkomen van

jagen, klagen, vliegen en mogen.

In tegendeel , ikkocht, en ikdacht, en vrucht,

sticht, nacht , licht , en menigvuldige andere,

zal ik met t schryven , omdat ik geen reden kan

vinden om ' t anders te doen , in welk geval dan

de harde ch best voldoet aen de uitsprack.
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Daer echter een leerling niet te veel staet kan

maken op zyne eigene bedrevenheid in het punt

van afleiding, zal by by den minsten twyfel liefst

het woordenboek raedplegen.

Vragen.

Kan men door ' t gehoor weten ofmen op 't

einde van een woord d oft moet gebruiken ?

Waer-Hoe zal men dat dan beslissen ?

om moet ik eerder verstand dan verstant

schryven ?-Wanneer gebruikt men deg aen

't einde van een woord ofvoor de letter t ?

En wanneer moet men in dat geval ch verkie-

Hy nam de vlucht te midden van denzen? --

nagt, wat denkt gy van die spelling?

ZEVEN EN VEERTIGSTE LES.

Van de Welluidendheid in de spelling.

176. De welluidendheid , zeiden wy reeds ,

mag in de spelling niet verzuimd worden. Om

harent wille moet men somtyds eene letter door

eene andere vervangen eene andere uitlaten of

inschuiven , ten einde den overgang van de eene

lettergreep tot de andere zachter te maken , of

om een goeden zwier aen de rede te geven .

9

177. Wy merkten vroeger reeds op (45) , dat

men by de vrouwelyke naemwoorden eene e mag

aenhangen , als de welluidendheid zulks ver-
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eischt , en zeggen : de vrouwe ,

hope.

de tale , de

En omgekeerd , wanneer men een vrouw,

een moeder zegt en schryft , het is mede om de

welluidendheid, dewyl de naslepende e van eene,

als zy zich te veel laet hooren , onaengenaem

wordt. Zoo ook , een goeden vader , een vlyti-

gen leerling, is om dezelfde reden onberispelyk.

De gedurige herhaling van en, en, en, mishaegt

aen ' t gehoor. Zoo verkort men ook al het tot

't; wy, gy, zy, lot we, ge, ze, welluidendheids-

halve .

178. In de woorden aennemelyk, afscheide-

lyk, bedriegelyk, schrikkelyk , en soortgelyke

meer, schuift men eene e in, om de hardheid van

aenneemlyk, afscheidlyk, bedrieglyk, schrik-

lyk te vermyden. In dit laetste wordt zelfs de

k verdubbeld , omdat het anders nog niet gaen

zou . En dat is mede het geval in mannelyk,

wettelyk , vriendschappelyk , enz. in welke

woorden de klinker moet kort blyven.

179. Zoo wordt ook in sommige woorden

de d ingevoegd , tot vergemakkelyking der uit-

sprack, als in beheerder, zwaerder, bitterder,

bestierder, enz .

En eindelyk wordt soms de v metf, en de g

met k verwisseld, om dezelfde reden. Zoo schryft

men sterfelyk, geloofelyk, begrafenis, erfenis
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en meer andere , in plaets van met v , gelyk de

afleiding zou medebrengen . En wederom afhan-

kelyk , vergankelyk, oorspronkelyk, met k in

stede van met g , welke letter anders tot het

woord zou behooren.

Hier zy ten slotte nog gewaerschouwd dat uit-

lating , inschuiving en verwisseling van letteren

met omzigtigheid geschieden moet , anders loopt

men gevaer van de woorden te verminken of te

verwringen , en de reden onverstaenbaer te ma-

ken. Leerlingen moeten spaerzaem zyn in alles

wat van de' gewoone schryfwyze afwykt , om in

geene buitensporigheden te vervallen en de tael

niet te verbasteren .

Vragen.

Wat mag men zich in de spelling der

woorden veroorloven om de welluidendheid ?

Moet men altoos eene tafel zeggen en schry-

ven, en zou er iets verkeerds in zyn,
als men

zeide : dezen brief zend ik aen myn beminden

vader? ·Wat doet die e daer in 't midden

van 't woord vriendelyk? Waerom is klaer-

-

C-

der beter dan klarer? — Wat verkiest gy te

schryven, ontoegangelyk ofontoegankelyk ?

EINDE.
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